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Gyõzelemmel ünnepelt a turai
BAJNOKCSAPAT

Pedagógusnapi ünnepség

ké pes ö ssze f og la ló nk a 23. o l d a lon

Forró siker földön-égen
3. Turai Extrém Nap:

Ismét nagy sikerrel rendezték meg a Vásártéren a Turai Extrém
Napot. A drogmegelõzés és az egészséges életmód jegyében harmadik
alkalommal megtartott technikai rendezvényen és az esti koncer-
tekenanagy meleg ellenére több ezrenvettek részt.

Mint az a található képes beszámolónkból is kitû-
nik, a rendezvényt számos helyi és környékbeli szponzor és szakmai
támogató segítette. Felajánlásaiknak köszönhetõen a résztvevõk
élményekkel, a két turai óvoda pedig hasznos ajándékokkal (pl. közle-
kedésitáblák,mozgásfejlesztõjátékok, édességek)gazdagodott.

12-13. oldalon

Június 3-án a mûvelõdési
ház színpadán a Hevesy
György Általános Iskola
tanulói színes mûsorralmond-
tak köszönetet nevelõik egész
éves erõfeszítéseiért. A peda-
gógusnapi ünnepségen megje-
lenteket az önkormányzat
képviselõ-testülete nevében
Tóth István polgármester kö-
szöntötte.
- „Aki dudás akar lenni, po-

kolra kell annak menni” – idéz-
te bevezetõül a mondást

, majd utalt rá: a
a mun-

kájuk során tapasztalható ne-
hézségek miatt

A polgár-
mester ezután néhány versbõl
idézett, majd a költõk gondola-
taira utalva elmondta: a pokol-

Tóth
István pedagó-
gus elhivatottság követõi

nap mint nap
megjárják a poklot.

járók a napi nehézségek, küsz-
ködések ellenére nap mint nap

, hiszen
szakterületükön eredményeket
érnek el, átadják a tudást, ami-
ért a legnagyobb elismerés illeti
õket. Az elismerés és a megbe-
csülés természetesen nem csak
a pedagógusoknak, hanem

- Sok kiskertészre van szük-
ség a vadhajtások oltogatásához,
hogy szebb legyen a Föld –
mondta befejezõül az ünnepség
szónoka. Ezután

tanítónõt szó-
lította, akinek hét évtizedes
„oltogató” munkája elismerésé-
ül, a jelenlévõk vastapsának

„vadócba rózsát oltanak”

az
oktató-nevelõmunkát segítõ vala-
mennyi munkatársnak, „szolgá-
latot vállalónak” is jár.

Katona József-
né Lakó Erzsébet

(folytatás az 5. oldalon)
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Önkormányzati hírek

Egyelõre az iskola-felújításra elnyert pályázati

TURAI HÍRLAP2

A testületi ülé-sen
a lejárt határidejû önkormány-
zati határozatokról szóló beszá-
moló elfogadása után a két
turai óvodavezetõ szokásos évi
beszámolójára került sor. A szó-
ban kiegészített referendumok-
ból kiderült: a nevelési és a
mûködtetéssel kapcsolatos fela-
datok mellett az

beveze-
tése is számos feladatot adott a
turai óvodapedagógusoknak.
Ennek keretében különféle
módszerekkel

a szülõi igé-
nyek és elvárások felõl

tájékozódnak,
az óvodapedagógusok önérté-
kelését pedig külön erre a célra
készített végzik.
Mindkét intézmény munkatár-
sainak továbbképzését helyben
szervezett elõadások és szak-
mai konferenciákon való rész-
vételi lehetõségek szolgálják.

május 31-i

Óvodai Minõ-
ségirányítási Program

mérik pl. a gyer-
meki elégedettség és elégedetlen-
ség, valamint a nevelés eredmé-
nyeinek mértékét;

kérdõ-
íves módszerrel

értékelõ lappal

Gólya Istvánné

sóbarlangot adtak
át

Szabó
Tamás

Zséli János

az óvodapedagógusok
is igyekeznek segítséget nyújtani:

, az 1. számú
Óvoda vezetõjének részletes
írásos beszámolója szerint az öt
csoportos intézmény 23 dolgo-
zóval mûködik. Májusban a
szülõk 38 gyermeket írattak be
hozzájuk. A nehéz anyagi hely-
zet ellenére – alapítványi és ön-
kormányzati támogatásból – de-
cemberben

az óvodaépület pincéjében; a
létesítmény a légúti megbetege-
désben szenvedõ óvodások
mellett az azt igénylõ turai
gyermekek és felnõttek rendel-
kezésére is áll. Jelentõs értékû
szülõi ajándékként

kamerás megfigyelõ és
beléptetõ rendszert,
pedig hõszigetelt biztonsági
ajtót adományozott és szerelt
fel az intézményben. A Bóbita
Alapítvány jótékonysági ren-
dezvények szervezésével és a
jövedelemadóból befolyó össze-
gekkel segíti az óvoda mûkö-
dését, de

a csíkszentimrei óvodába gyûj-
tés és vásárlás eredményeként
harmincezer Ft értékû – mese-
és verseskötetekbõl, foglalkoz-
tató füzetekbõl és szakmai ki-
adványokból álló – ajándékcso-
magot juttattak el. Gólya István-
né végezetül köszönetet mon-
dott a képviselõ-testületnek az
egész éves támogatásért.

, a 2. szá-
mú Óvoda vezetõje rendkívül
részletes beszámolót készített
az intézmény elmúlt évi tevé-
kenységérõl. A 31 fõt foglal-
koztató óvoda önkormányzati
és szülõi támogatással gyara-
podott (pl. rajzos polcot és já-
téktartó kosarakat vásároltak,
az udvar balesetveszélyes jár-
dáját pedig a Maros Épker és
a Bendzsó Beton építõanyag-
adományából újították fel). Az
„Összefogás Óvodásainkért”
közhasznú alapítványuk gya-
rapítása érdekében

Szilágyi Józsefné

papírfor-
gót, mézeskalácsot, bõr karkö-
tõket árusítottak, pólót és lufit

festettek

a közelmúlt-
ban három pályázatot nyújtot-
tak be,

Nagy-Tóth
István,

Gyenes László
Kálna Tibor,

Tóth István

nem nyújtott fede-
zetet

a városi nagyrendez-
vényeken. Az alapítvány ado-
mányaként az óvoda számító-
géphez jutott, ami az óvónõk
és az élelmezésvezetõ mun-
káját segíti. További terveik
megvalósításához

amelyek elbírálása ké-
sõbb várható.
Szilágyi Józsefné festék-

anyagok biztosítását kérte a
képviselõ-testülettõl a fõépü-
let helyiségeinek és ablakai-
nak átfestéséhez.

a Pénzügyi Bizottság
elnöke jelezte: a bizottság
mindkét óvodavezetõvel
egyeztetést folytat a szüksé-
ges anyagokról.
alpolgámester és
a KOS Bizottság elnöke el-
ismerését fejezte ki a két in-
tézmény valamennyi dolgozó-
jának a magas szintû szakmai
munka és a háttér biztosítása
érdekében nap mint nap tett
erõfeszítéseikért, Kuti József,
a Fejlesztési Bizottság elnöke
pedig a felújítással kapcsolat-
ban támogatásáról biztosította
az intézményvezetõt.
A grémium ezután módosí-

totta az önkormányzat Szer-
vezeti és Mûködési Szabály-
zatát. A változások a gazdál-
kodás helyzetével kapcsolatos
polgármesteri beszámoló
rendjét és a testületi üléseken
készítendõ hangfelvétel keze-
lését, valamint az Okmány-
iroda ügyfélfogadási rendjét
érintik. A rendelet kihirdetése
után az Okmányiroda hétfõn,
kedden és szerdán 8-tól 16
óráig, pénteken 8-tól 14 óráig
fogadja ügyfeleit. Csütörtökön
nincs ügyfélfogadás, e napot
az iroda munkatársai ügyirat-
kezeléssel és az ezzel kapcso-
latos háttérmunkával töltik.

polgármester
április 29-én – a pénzügyi
Bizottság elnökével tartott
egyeztetést követõen – négy-
millió Ft értékû rövid lejáratú
kölcsön folyósítását kérte a
Raiffeisen Banktól. A hitel-
felvételre azért volt szükség,
mert az április havi, mintegy
huszonöt és félmilliós állami
támogatás

az önkormányzati intéz-

Az önkormányzat idei, min-
den eddiginél feszítettebb
költségvetésének elfogadása-
kor a testület rögzítette, hogy
a Pénzügyi Bizottság folya-
matosan elemzi a számlák
pénzügyi teljesítésének hely-
zetét, emellett a félév végéig
felülvizsgálja a kötelezõ és
nem kötelezõ önkormányzati
feladatok teljesítését.
A nehéz pénzügyi helyzet

ismeretében a képviselõk kö-
rében mégis aggodalmat kel-
tett polgármester-
nek azon tájékoztatója, amely
az önkormányzat határidõn
túli kiegyenlítetlen számláiról
szólt. A helyzetrõl

képviselõt, a Pénzügyi
Bizottság elnökét kérdeztük.
- Valóban vannak 60 napon

túli kifizetetlen számlák is, de
az eddigi elemzésekbõl kitûnik;
döntõ részben befejezés elõtt
állómunkák számláiról, például
a várhatóan június végéig vég-
leges formába kerülõ város-

Tóth István

Nagy-Tóth
István

Június 28-ig elkészül a Pénzügyi Bizottság helyzetelemzése

Ösztönözni kell az önkormányzati
kinnlevõségek behajtását

rendezési terv számlájáról van
szó hangsúlyozta Nagy-Tóth
István. Ezek kifizetése nem
befolyásolja az alapvetõ fela-
datok ellátását, az önkormány-
zat mûködését.
A bizottság elnöke elmondta:

a kérdéses számlák kiegyen-
lítését elsõsorban a Schoss-
berger-kastély tulajdonosának
kb. telekadó-tarto-
zása, valamint az önkormány-
zat részére fizetendõ adók
(súlyadó, iparûzési adó) mint-
egy kinnlevõsége
késlelteti. Az adótartozás behaj-
tására az önkormányzat részé-
rõl az eddigieknél hatékonyabb
intézkedések szükségesek.
További bevételt fog eredmé-
nyezni a rendezési terv június
30-ig történõ elkészültével, hogy
a város a Határ úti terület ter-
vezett parcellázásával újabb
ingatlanértékesítéseket tud in-
dítani. Ezek a bevételek a költ-
ségvetés összeállításánál a ter-
vezésnél szerepeltek.

–
–

nyolcmilliós

tizenegymilliós

- A Pénzügyi Bizottság leg-
utóbbi ülésén

a teljesítésre
váró számlák között – mond-
ta Nagy-Tóth István. – Ezen
belül a bérek kifizetése ter-
mészetesen

A hó végéig elké-
szülõ helyzetelemzést a júni-
us 28-i ülésen vitatjuk meg.
Ekkor véglegesítjük a pénz-
ügyi helyzet stabilizálását cél-
zó lépéseket, továbbá a meg-
takarítási intézkedéseket.
Egységes álláspontunk az,

hogy

mert a helyzet pénzügyileg
kezelhetõ. Ehhez fogjuk kérni
a képviselõ-testület egyetérté-
sét – hangsúlyozta összegzé-
sül a Pénzügyi Bizottság el-
nöke. – A tett intézkedések-
rõl folyamatosan tájékoztatást
adunk a Turai Hírlapban.

sorrendiséget
állítottunk fel

továbbra is elsõbb-
séget élvez.

a Pénzügyi Bizottság
egyetlen vállalt önkormányzati
feladatot sem kíván leállítani,

H. Sz.
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mester és
jegyzõ javaslatára úgy döntöt-
tek, hogy a fizetõképesség hely-
reállítására a Pénzügyi Bizott-
ság – a költségvetés elfogadása-
kor vállalt kötelezettségének
megfelelõen – június 30-ig átte-
kinti a kötelezõ és nem kötele-
zõ önkormányzati feladatok fi-
nanszírozását.
A következõ napirendi pont

a Többcélú Kistérségi Társulás
megállapodásának módosításá-
ra vonatkozott volna, ám a még
tisztázatlan kérdésekmiatt Kuti
József, az Ügyrendi és a Tele-
pülésfejlesztési Bizottság elnöke
a napirendi pont
javasolta. A képviselõk Tóth
István polgármester javaslatára
hozzájárultak egymásik együtt-
mûködési keretmegállapodás
aláírásához; Hatvan, Jászfény-
szaru ésBoldog ugyanis ezzel a
kéréssel kereste meg Turát. A
megállapodás szakmai kérdé-
sek összehangolására, tervezési
feladatokra, tájékoztatásra, kö-
zös kezdeményezések megtéte-
lére és információcserére vonat-
kozik a kulturális élet ösztön-
zése, a gazdaságfejlesztés, az
egészségügy modernizációja,
ipari parkok és infrastruktúra
fejlesztése területén.
Az önkormányzat 600 ezer

Ft kikiáltási áron,
vár-

ja az augusztusi búcsú-vásár
megrendezésére vonatkozó

Dolányi Róbertné

elnapolását

zárt boríté-
kos pályázati rendszerben

vállalkozói pályázatokat, ame-
lyeket a Pénzügyi Bizottság
bírálja el. turai
vállalkozó kérelmére a kép-
viselõ-testület hozzájárult az

néven ismert,
elhanyagolt állapotú közterü-
let átminõsítéséhez és a ké-
relmezõ ingatlana melletti
szakaszának eladásához.

alpolgármester
kezdeményezésére a város pá-
lyázatot nyújt be a veresegyházi
Misszió Egészségügyi KHT-hoz
a turai orvosi ügyelet eszközei-
nek fejlesztésére. A pályázattal

kí-
vánnak beszerezni.
A Kommunál Kft. ügyve-

zetõi álláshelyének betöltésé-
vel kapcsolatosan a grémium
felhatalmazta az Ügyrendi Bi-
zottságot arra, hogy tartson
meghallgatást a Galgahévíz
képviselõ-testületével közösen
létrehozott eseti bizottság által
javasolt személyek részére. (A
vezetõi álláshely betöltésére
korábban kiírt pályázat ered-
ménytelen volt.) A meghallga-
tást követõen az önkormány-
zat szakbizottságának javasla-
tot kell tennie a képviselõ-tes-
tület illetve a kft. taggyûlése
felé a cég leendõ ügyvezetõjé-
nek személyére.

Gólya József

„Uraság dõleje”

Korsós Attila

hõlégsterilizátort, pulze oximé-
tert, csecsemõ, gyermek és felnõtt
intubátló készleteket és lélegez-
tetõ ballonokat, valamint orvosi
lámpát és sürgõsségi táskát

ményekben dolgozók áprilisi
nettó munkabérének (kb. 27, 8
millió Ft-nak) kifizetésére, va-
lamint a korábban felvett
húszmilliós kölcsön 2,6 milliós
törlesztésére. A grémium utó-
lag egyhangúlag hozzájárult
az újabb hitelfelvételhez, amit
az önkormányzat

Ugyan-
csak támogatták a képviselõk
egy hatmilliós

megkö-
tését a Raiffeisen bankkal. A
város korábban hatmillió Ft
vissza nem térítendõ támoga-
tást nyert a Pest Megyei Te-
rületfejlesztési Tanácstól a
Hevesy György Általános Is-
kola felújítására, ám ezt az
összeget a Magyar Állam-
kincstár csak

(tehát a munkálatok
befejezése után) bocsátja vá-
rosunk rendelkezésére.
Ezután ismét egy, az iskola

felújításával kapcsolatos napi-
rendi pont következett. Az
Iskola úti fõépület tetõhéjaza-
tának cseréjére a város május
3-án 3,5 millió Ft-ot nyert a
Pest Megyei Területfejlesztési
Tanács céljellegû decentrali-
zált pályázatán. Mivel ez az
összeg jóval kevesebb az ere-
detileg igényelt 6,45 millió Ft-
nál, az önkormányzat pedig
nem tud többet fordítani a
beruházásra, az önkormány-
zati önrészt 1 millió 50 ezer
Ft-ra csökkentik, ami a mû-
szaki tartalom csökkentését is
jelenti.
Tóth István polgármester ez-

után arról tájékoztatta a képvi-
selõket, hogy a város jelenleg
több olyan, még kifizetetlen
számlával rendelkezik, melyek
fizetési határideje

A
törvényi elõírásoknak megfele-
lõen ebben az esetben 8 napon
belül tájékoztatnia kell a grémi-
umot, és dönteniük kell a pénz-
ügyi helyzet rendezésérõl. Mint
azt Tóth István elmondta, a
város fizetési nehézségeit a kas-
tély tulajdonosától várt helyi-
adó be nem fizetése okozza,
míg Nagy-Tóth István hozzátet-
te: egyéb önkormányzati kinn-
levõségekbõl is jóval több van a
vártnál. A képviselõk a polgár-

decemberig
visszafizet a banknak.

elõfinanszíro-
zási kölcsönszerzõdés

utófinanszíro-
zásként

több mint hat-
van nappal ezelõtt lejárt.
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Mint ahogy lapunk hasáb-
jain is beszámoltunk róla, az
Õszirózsa Idõsek Otthona
nemrégiben

a Misszió Kht. támoga-
tásával. A gépkocsi nemcsak
az intézményben lakók érde-
keit szolgálja, hanem a saját
otthonukban élõ idõs embe-
rekét is.

új mikrobuszt vá-
sárolt

Az Otthon ingyenes segítsé-
get nyújt a nyugdíjas korú
turai lakosok részére a szûrõ-
vizsgálatokra, szakorvosi ren-
delésre való eljutásban, ha ez
tömegközlekedéssel, családi
segítséggel nem megoldható.

További információ kérhetõ
a 06-28/580-300-as telefonon.

Õszirózsa Idõsek Otthona

A turai idõsek ingyenesen
használhatják a kisbuszt

Széljegyzet
Lapunk e száma amely
egyúttal a Turai Hírlap

összevont szá-
maként jelent meg kissé
olvasmányosabbra, magazi-
nosra sikeredett. Bár ezút-
tal a megszokottnál több a
hosszabb lélegzetû cikk, re-
mélem, mindegyik hasznos
információkkal és kellemes
idõtöltéssel szolgál Olvasó-
inknak.

Augusztusi jelentkezésünkig
lapunk valamennyi munka-
társa nevében kellemes nya-
rat kívánok Önöknek!

felelõs szerkesztõ
Hídi Szilveszter

–

–
„

”

júni-
usi és júliusi

Kálna Tibor a nyári táboro-
zások támogatásához szükséges
önkormányzati forrás szüksé-
gessége mellett foglalt állást. A
képviselõk végül elismerésüket
fejezték ki A
Kihívás Napjával kapcsolatos
szervezõi feladatok eredményes
koordinálásáért.

Jenei Csabánénak

H. Sz.

Rendkívül hasznos, hogy az
aszódi önkormányzati kistér-
ségi társulásmegalakult és ter-
vekrõl, fejlesztési irányokról
folynak az egyeztetések
hangsúlyozta Pest
Megye Közgyûlésének elnöke.
Mint elmondta, 2006 után

csak kistérségi
szinten. Éppen ezért ebben az
évben elõ kell készíteni a
szükséges hatósági engedé-
lyekmegszerzését.

A kistérségen belül Aszód
az iskola- és lakóvárosi, Tura a
rekreációs és turisztikai irányt
szeretné fejleszteni a melegvíz
programra építve. Az érdekek
fontos befolyásoló tényezõk, a
településvezetõk pedig

a települési ér-
dekek képviseletének módját;
megtalálták a közös együtt-
mûködési területeket, folynak
az egyeztetések. Mint megtud-
tuk, a turai termálvíz-projekt
ügyében Szabó Imre maga is
közvetítõi szerepet vállalt két
befektetõcsoport felé.

–
Szabó Imre,

egyéni önkormányzati pályáza-
tokkal támoga-
táshoz jutni,

kitûnõ-
en felismerték

már nem lehet

n

összeget is hitelbõl fedezi a város
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Turán járt az Országgyûlés szakbizottsága

Helyszíni szemle
a Szelektív Kft. telepén

TURAI HÍRLAP4

lyozás finomra hangolására.

Benke Sándor,

kellemes meglepe-
tést jelentettek

Hazánknak a hulladékgaz-
dálkodás terén is folyamatosan
eleget kell tennie az EU szigorú
elõírásainak, jelen esetben a
növekvõ mennyiségû csomago-
lási hulladék megfelelõ arányú
gyûjtése és újrahasznosítása te-
rületén is. Bár a csomagolási
hulladékok begyûjtésében és
hasznosításában az utóbbi há-
rom évben jelentõs elõrelépé-
sek történtek, az említett szigo-
rodó uniós elõírásokat továbbra
is figyelembe kell venni.

-Nagy örömöre szolgált, hogy
a bizottság elfogadta a meg-
hívásunkat ta

és a
jelenlevõk érdeklõdve hallgat-
ták meg azokat a gyakorlati
tapasztalatokat, melyek tudatá-
ban a meglévõ hulladék-hasz-
nosítással kapcsolatos szabályo-
zások még hatékonyabbá tehe-
tõek a jövõben.

a Szelektív
Kft. ügyvezetõje lapunk kér-
désére elmondta: a vendégek
reakcióiból kiderült, hogy a
hulladék-feldolgozó telepen
tapasztaltak

számukra. A
telep mûködési mutatói is azt
bizonyítják, hogy a négy kör-
nyékbeli település közremû-
ködésével létrehozott társulás
élen jár a magyarországi hul-
ladékkezelés területén.

– mond
, az ÖKO-Pannon Kht.

ügyvezetõ igazgatója –,

Viszkei
György

(Az Öko-Pannon Kht.
és a Noguchi porter Novelli
sajtóinformációja alapján)

AzOrszággyûlés Környezet-
védelmi Bizottsága Turán
testközelbõl tanulmányozta a
szelektív hulladékgyûjtés ma-
gyarországi viszonyait. A hul-
ladékkezelés mellett a ter-
mékdíj kérdése is napirendre
került, amellyel kapcsolatban
elõremutató lépések is megfo-
galmazódtak.

Az ÖKO-Pannon Kht. mint a
hazai csomagolási hulladékok
gyûjtésének és hasznosításának
koordinációjával foglalkozó leg-
nagyobb közhasznú szervezet
székhelyén tett áltogatás után a
turai regionális hulladéklerakó
és ártalmatlanító telepen néz-
hették meg a hulladékgyûjtés
és feldolgozás folyamatait a
képviselõk.

országgyûlési
képviselõ, a Környezetvédelmi
Bizottság tagja szerint

Az ÖKO–Pannon Kht. rend-
szeréhez ma már több mint
350 település tartozik (3,5 millió
lakos,

, többek
között Tura és környéke, ahon-
nan 15.000 lakos szelektíven
gyûjtött hulladékát gyûjtik be.
E rendszerben 2004-ben egy
lakos átlagosan 8 kg csomago-
lási hulladékot gyûjtött szelek-
tíven. A Kht. várakozásai sze-
rint ez az adat idén eléri majd
a 9-10 kg/fõ/évmennyiséget.

- Minden olyan kezdeménye-
zést örömmel fogadok, amely
szembesíti a jogalkotót azzal,
hogy a gyakorlati tapasztalatok
alapján egy adott szabályozáson
javítani kell hangsúlyozta

A látottak
alapján nyilvánvaló, hogy ebben
a témában

Tóth Gábor

„A turai
hulladéklerakó telep ékes példá-
ja annak, hogy önkormányzati
összefogással is rentábilisan – a
lakosság érdekeit szem elõtt tart-
va – mûködtethetõ a szelektív
hulladékgyûjtési rendszer. ”

d

szükség van a szabá-

mintegy 3000 szelektív
hulladékgyûjtõ-sziget)

–
országgyûlési

képviselõ, a Környezetvédelmi
Bizottság alelnöke. –

r.
Orosz Sándor

Elmarad az idei Turai Nyári Játékok
négy évre szóló szerzõdés meg-
kötésérõl döntött a Turai Nyári
Játékok társszervezõjével, az
egyebek közt a Visegrádi Palo-
tajátékok programjainak össze-
állításában is közremûködõ
Vander Hajdú Bt-vel. A megál-
lapodás szerint a cég számos
programot

hozott volna Turá-
ra. A városunk idei költségve-

kedvezményes áron
illetve ingyen

tésében biztosított 300 ezer Ft
önkormányzati támogatás isme-
retében (tavaly ez az összeg

Ft volt) azonban a
szerzõdõ felek úgy döntöttek: a
minõségi programok színvona-
lának jelentõs csökkentése
helyett inkább lemondanak a
Játékok ideimegrendezésérõl.

félmillió

-hiszi-

Tavaly hagyományteremtõ
céllal rendezték meg a Turai
Nyári Játékokat. Idén is

Korsós Attila
alpolgármestert a rendezvény-
nyel kapcsolatban, deminden-
kinek ugyanaz a válasza: a
programsorozat idén elmarad.

sokan keresik

Az alpolgármester elmond-
ta: a képviselõ-testület tavaly

megelõzõ és magatartásformáló
programok szervezésére van
szükség. Az alpolgármester fon-
tos feladatként említette még

, amely
elsõsorban az elõbb felsorolt fe-
ladatok koordinálásában és
anyagi hátterének biztosításá-
ban vállalhat kulcsszerepet.

a
Tura Város Közbiztonságáért
Alapítvány létrehozását

H. Sz.

Egymillió forinttal járó cím városunknak

Pest Megye Biztonságos
Települése lettünk

Április 29-én Pest MegyeKöz-
gyûlésének ünnepélyes ülésén
Tura megkapta a Pest Megye
Biztonságos Települése címet.
A két évre szóló elismerés

mellé (amelynek „szavatossá-
gát” újabb eredményes pályá-
zatokkal – s persze megfelelõ
közbiztonsági mutatókkal –
meg lehet hosszabbíttatni)
egymillió Ft járt, amit elsõsor-
ban a városunk óvodásainak
és általános iskolásainak szer-
vezendõ megelõzõ progra-
mokra fordítanak.

alpolgármester
lapunk kérdésére elmondta:
pályázatában Tura vállalta,
hogy

a városban. Természe-
tesen mindez nem „vezényszó-
ra” történik, hiszen ennek ér-
dekében számos területen kell
erõfeszítéseket tenni.
A lakosságot – mindenekelõtt

a Szomszédok Egymásért Moz-
galom kiszélesítésével –

környezetük, a
maguk és szomszédaik tulaj-
donának védelmében és a bû-
nözésre sarkalló tényezõk (pl.
õrizetlenül hagyott eszközök,
vélhetõen rossz szándékkal fel-
tûnõ idegenek mozgásának fi-
gyelmen kívül hagyása stb.) ki-
küszöbölésében.
Továbbra is segíteni kell a

rendõr-polgárõr együttmûkö-
dést, a Tura Önkéntes Tûzoltó
Egyesület bevonását, emellett
az ingatlanok rákötését a Kövi-
Sec Bt. által mûködtetett távfe-
lügyeleti rendszerre.A helyi ok-
tatási intézményekben további

Korsós Attila

3 % alatt tartja és lehetõ-
ség szerint tovább csökkenti a
bûnözést

érde-
keltté kell tenni

Tura a magyar
önkormányzatok

könyvében
A magyar önkormányzati

rendszer kialakulásának 15.
évfordulójára egyedülálló kö-
tetet jelentetett meg a gödöllõi
székhelyûMagyar Önkormány-
zatok Szövetsége. A 4000 pél-
dányban készült, közel 280 ol-
dalas, fényképekkel gazdagon
illusztrált könyv áttekinti,

az ön-
kormányzatiság intézménye.

A könyvben a szakterület
legnevesebb képviselõi segít-
ségével ismerkedhetünk meg
az önkormányzatiság kialaku-
lásával és rendszerével.

Az ötödik fejezetben külön-
féle településtípusokat képvi-
selõ polgármesterek osztják
meg velünk saját történetü-
ket. Tura polgármesterével,

lapunk
munkatársa,
(a kötet szerkesztõbizottságá-
nak tagja) készített interjút.

hon-
nan indult és hová tart

Tóth Istvánnal
Balázs Gusztáv
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(folytatás az 1. oldalról)

kíséretében nyúj-
tott át. A Szegedi Tudomány-
egyetem Juhász Gyula Tanár-
képzõ Fõiskolai Kara által kiál-
lított dokumentum tanúsága
szerint Lakó Erzsébet 1935. jú-
lius 15-én vehette át tanítónõi
diplomáját a Kecskeméti An-
golkisasszonyok Római Katoli-
kus Tanítóképzõ Intézetében.
Az ünnepelt megköszönte a

szép ünnepre szóló meghívást
és Tóth István, az egykori ta-
nítvány pedagógusmunkát ér-
tékelõ szavait. Köszöntötte kar-

rubindiplomát

Rubindiploma a hét
évtizedes "oltogatásért"

Pedagógusnapi ünnepség

társait, akikkel évekig, évtize-
dekig együtt dolgoztak falujuk,
községük hírnevéért, amelynek
öregbítéséhez talán nekik is si-
került hozzájárulniuk. Végeze-
tül fiatalabb kartársait – turaia-
kat és máshonnan érkezõket –
üdvözölte. Útravalóul annyit
mondott: úgy ezt
a fiatal várost, ahogyan annak
idején õk megszerették és éle-
tük javát itt töltötték. Azt kíván-
ta nekik, hogy sokáig élvezhes-
sék az iskolai munka szépségeit
és eredményeit.

szeressék meg

H. Sz.

Városunk a civil szerveze-
tek (Szép Turáért Egyesület,
Vigyázó Kör, Tura Közbizton-
ságáért 2002 Polgárõr Egye-
sület, Turai Városi Sportkör,
Szaratov Klub) ismét csatla-
kozott az országos Kihívás
Napi sportrendezvényhez.

Köszönet a támogatásért:

Szerdán 0-tól 21 óráig min-
denki részt vehetett a játékos
sportprogramokon és az esti
színpadi bemutatón. Az egyes
sportprogramokon való rész-
vételt igazoló lap egyben tom-
bola is volt, amellyel ajándé-
kokat lehetett nyerni.
A rendezvény költségeit a

turai vállalkozók anyagi és
tárgyi felajánlásokkal segítet-
ték.

Sportland, Kati Virágüzlet,
Optika, CBA

– , Ali La-
káskultúra, Piac téri Italdisz-

Gólya József (Loby), Nagyné
Batta Erzsébet, Tóth M. Imre,

Hatalyák Jánosné
Zágoni Szabó István

Ismét csatlakoztunk!
A Kihívás Napján

Sikeres vendégszereplés
a kazári fesztiválon

Õszirózsa Nyugdíjas Népdalkör

Nyugdíjasaink nagy sikerrel szerepeltek a Nógrád
megyei Kazáron, a Gyermek Néptáncfesztivál

országos döntõjének gálamûsorán.

kont, Pálma dekor és virágbolt
– , 100 Forintos –

Vigyázó Kör, Tura Város Ön-
kormányzatának Városüzemel-
tetési Csoportja, Tura Közbiz-
tonságáért 2002 Polgárõr Egye-
sület, Class Zoltán Erika Tánc-
csoport, Emse zenekar,

hastáncos, a Hevesy
György Általános Iskola tor-
nászleányai, Hatvani Zeneis-
kola – tanítvá-
nyai, Ro-La Nyomda – Valkó,

Mo-
letti ruhabolt, GIKOM Kft.,

Galga Udvarház
Kft., Maros ÉPKER, KAMIL-
LA Gyógynövény,

Vaskeres-
kedése.
Köszönet jár még a civil szer-

vezeteknek és a fõszervezõnek,

Sápi Anita
Pusztai Jánosné, Kókai László,

Horváth
Éva

Szabó Krisztina

Morvai Zsolt, Abért Zsolt,

Némethi Péter,

Géczi István,
Kronovetter Róbert, Dolányi
Mihály, Liszkai József, Diós
István, Csorba Csaba

Jenei Csabánénak. T.P.

Takács Pál felvétele

A Szép Turáért Egyesület
május 23-án rendezte máso-
dik jótékonysági bálját a Bar-
tók Béla Mûvelõdési házban.
A szervezõk célja a bál bevé-
telébõl településünk parkosí-
tása.
Köszönet ország-

gyûlési képviselõnek, aki meg-
tisztelte részvételével az estet.
Köszönet az Egyesület tagjai-
nak a szervezõmunkáért. Leg-
nagyobb köszönet azoknak a
polgároknak, cégeknek, vállal-
kozóknak, akik segítették az
estet: pénzbeli támogatást nyúj-
tottak, tomboladíjakat, facseme-
téket, virágokat, virágtartó ládát
ajánlottak fel, támogatójegyet
vásároltak vagy személyes rész-
vételükkel tisztelték meg e ne-
mes célú rendezvényt.

Tóth Gábor

Az est támogatói: Elmotech
Kft. , Galgamenti Ví-
ziközmû,

Kéköböl Ruha-
tisztító, RH+VIDEO BT,

Fény
Büfé,

(Nóri),

Schiess Otto
Nagyné Batta Erzsébet,

Tóth Zs. Istvánné,
Árvai

Zoltánné, Horváth József
Virgancz Lászlóné, Sára

Istvánné Lipcsei Gábor, dr.

Forgács Mihály,
Tóth

Mihály, Tóth József, Nagy Tóth
Tamás, Abért
Zsolt, Pásztorné Dolányi Erzsébet,
Sima Ildikó, Bolbásné Csányi
Anna

Hatalyák
Jánosné

Szilágyi Nikolett

Bol-
bás Józsefné,
Sára Péter

Zséli Erzsébet,

Szaszkó József,

Benke István,
Vígh István és Szilágyi

Ildikó,
Szabó József,

Gyõriné Szécsényi Mária,
Némethi Pál, Bácskai Elemér,
Lévai Józsefné.

Galga ÁFÉSZ,
Attraktív Kertészeti Áruda,

Ramszesz Étterem,

virágboltja, Gyöngy cipõ-
bolt, Vigh-Fauker Bt.,

Optika, Gála Ruházati
Bt., 100 Ft-os üzlet, Macskaszem,
Ezoterikus bolt,
ékszerész, Libra könyvesbolt,
Adry Divat, Ali lakáskultúra,

Aqua Fontis Patika,
Mezõgazdasági boltja,

Harmonic Bútorbolt, Loby Au-
tósbolt, K és B
Kft. Papírbolt, Vizit Bt. 2004, Sze-
lektív Kft., Piac téri italdiszkont,

A.D.Ó. Bt., Bartók
Béla Mûvelõdési ház, I. sz. óvoda,
II. sz. óvoda, Hevesy György Ált.
Iskola, Calypso
Zenekar,

Marcsi Falatozó, UNI-
VILL, Both Bt.,
Nagykátai Színjátszó Egyesület,

TakácsPál

Jótékonysági bál
Tura parkosításáért
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Beszélgetés Gódor Ferenc rendõr õrsparancsnokkal

Az átlagnál jobb turai közbiztonsági mutatók

TURAI HÍRLAP6

- Elõször arra kérjük, foglal-
ja össze a „turai helyzetet" a
rendõrség szempontjából.

- Milyen nagyobb problé-
mákkal szembesült a rendõr-
ség?

- Tura az aszódi rendõrõrs-
höz tartozó települések közül a
legnagyobb lélekszámú. Kine-
vezett körzeti megbízott és oda-
vezényelt járõr teljesít szolgála-
tot. Külön szolgálati beosztással
dolgoznak, ezt a terület nagysá-
ga indokolja. Az ott dolgozó
rendõrök mindent megtesznek
a közbiztonság érdekében. Ket-
ten Turán, ketten a közeli tele-
püléseken laknak. Amennyi-
ben a létszám megengedi,

erõsítjük meg a járõr-
szolgálatot.

az õ köz-
remûködésükkel tudjuk megol-
dani az éjszakai rendõri jelen-
létet, amellyel csökkenteni le-
het a bûncselekmények szá-
mát. A fejlesztések között meg
kell említeni az új rendõrautót,
s kaptunk egy telefont a turai
önkormányzattól. Ezzel köny-
nyebben elérhetõk a járõrözõ
rendõrök.

- A bûncselekmények ará-
nya jónak mondható, ha sza-
bad így fogalmazni, de ez ter-
mészetesen nem vigasztalja
meg azt, akinek a sérelmére
bûncselekményt követtek el.
Turán a betöréses lopások
közül elsõsorban a

jellemzõk. Tavaly
több vendéglátó egységbe is
betörtek, a családi házba való
betörés viszonylag ritka. A
gyakori bûncselekmények kö-
zül a mezõgazdasági lopást,
fõleg a falopást és termény-

még
két fõvel

Nagy segítséget ka-
punk a polgárõrségtõl,

víkendház
betörések

lopást kell említeni. A nagy
terület miatt nehéz megelõzni
ezeket. Több alkalommal tár-
gyaltam az erdõtulajdonosok-
kal, és dolgoz-
tunk ki.
Több eljárás indult a tetten

ért fatolvajok ellen. Tízezer
forint értékhatár alatt a bíró-
ság szab ki bírságot, a na-
gyobb ügyek a nyomozás
után az ügyészségre kerül-
nek. Több száz mázsa fa ello-
pását ismerték be az elköve-
tõk. A falopás üzletszerûen
mûködik, ezért is fontos a
lakossági segítség:

Ha meg-
szûnne a „piac , a tolvajok
nem tudnák eladni a fát. A
másik segítség a bejelentés: a
lakossági jelzés, hol lopják az
erdõt. Ha kapunk ilyen beje-
lentést, megyünk és lefoglal-
juk a lopott fát, ha azután
nem kis fejtörést is okoz szá-
munkra annak elszállítása és
késõbbi õrzése. Említésre
méltó a Turai Polgármesteri
Hivatal segítsége. Hivatali
gépjármûvel szállítjuk el a
lefoglalt fát a kijelölt helyre.
Tapasztalatunk szerint Turán
a lopásokat elsõsorban helyi-
ek illetve környékbeliek köve-
tik el. Néhány családra lehet
koncentrálni, a szolgálatoknál
figyelünk erre. A szövetkezeti

ügyében nagy
erõkkel nyomozunk. Hasonló
eset az országban több he-
lyen is történt. A vegyszer-
lopás elkövetõi ellen eljárás
indult a Békéscsabai Rendõr-
kapitányságon, a gyanúsítot-
tak elismerték a turai betö-
rést, illetve országszerte több

közös stratégiát

ne vegyék
meg a lopott fát!

vegyszerlopás

”

hasonló jellegû bûncselek-
ményt is.
A garázda jellegû bûncse-

lekmények száma nem ma-
gas. Több verekedés is kitört
a diszkókban, ezeket sikerült
megfékezni. Élet elleni bûn-
cselekmény nem történt.

- Nagyobb létszámú rendõri
megjelenésnek kétféle oka le-
het. Az õrs is szervez akció-
kat más alegység rendõreivel
kiegészítve. Vendéglátó egysé-
geket például

ellenõr-
zünk. A másik változatban
havonta, rendvédelmi szer-
vekkel együtt szervezünk ak-
ciókat, például a közrend vé-
delme, gépjármû ellenõrzés
vagy akár körözött személyek
felkutatása céljából.
A baleseti okok között az

elsõ helyeken a
,

valamint az játszik
szerepet. Ezért rendszeresen
mérjük a közlekedõk sebes-
ségét „Fáma lézerrel, az
ittasságot pedig szondával.
Turán az erdõ melletti uta-

kon elõfordulnak rendszám
nélkül közlekedõ gépjármû-
vek. Ezek vezetõit az ellenõr-
zést követõen feljelentjük.

Ha
a helyi rendõr megfog egy
ilyen szabálysértõt, szabály-
sértési feljelentést tesz ellene.
Ez a Gödöllõi Rendõrkapi-
tányság igazgatás-rendészeti
osztályára kerül. Az illetékes
elõadó hozza meg a döntést,
mely általában bírság. Ezt a

- Idõnként több rendõrrel
is találkozunk. Mi ennek az
oka?

határõrökkel és
pénzügyõrökkel együtt

gyorshajtás,
az elsõbbség meg nem adása

ittasság

Van, akiket szinte hetente...

”

szabálysértõnek ki kell fizet-
nie, vagy esetleg közmunká-
val le kell dolgoznia. Ha nem
fizet, akkor a bíróság elzárás-
ra ítélheti.

- A motorosokat a közleke-
dési ellenõrzések során iga-
zoltatjuk. Többségükkel nincs
probléma. A rendszám nélkü-
li versenymotorok nem köz-
lekedhetnek a közutakon
ha mégis találkozunk velük,
feljelentjük a motorost. Az
„arctalan , egyforma ruhában
közlekedõ crossmotorosokat
nehéz azonosítani. A pana-
szok többségének okozói kö-
zülük kerülnek ki. A minap
beszélgettem „szellemi veze-
tõjükkel , szeretném elejét
venni az esetleges tragédiák-
nak; úgy látom,

- Igen, ezt a mûszaki vizs-
gán nézik. Viszont a vizsga
után átszerelik a motorok ki-
pufogóját. A motorosokra vo-
natkozó lakossági panaszok
többsége a motorok zajára
vonatkozik.

- Véleményem szerint ezt
2-3 motoros vagányságból
teszi. Valahogy ki akarnak
tûnni. Manapság divat a mo-
torozás, s a motor valamiféle
státuszszimbólum.

- A három elkövetõ moto-
ros közül egyet megfogtunk,
szabálysértési feljelentést tet-
tünk ellene. Lejárt a mûsza-
kija, elvettük a forgalmiját. A
másik kettõ

A gödöllõi rendõr-
kapitány úr elõtt is ismert a

- A motorosok miatt ren-
geteg lakossági panasz érke-
zett az önkormányzathoz,
elsõsorban a polgármester
részére. Mit tud tenni rend-
õrség a vadmotorosok meg-
fékezésére?

- A motorok „hangjára
van valami elõírás?

- Egyes motorosok köröket
rajzolnak a közterületekre…

- Április 29-én volt egy
komoly probléma a vásártér
mellett...

–

”

”

pozitívan áll-
nak a kérdéshez.

elmenekült és
messzirõl szidta az intézkedõ
rendõröket.

”

Az elmúlt idõszakban több település képviselõ-testületi ülésének
napirendjén szerepelt a közbiztonságról szóló éves tájékoztató.
Turán március 8-án tárgyalta a képviselõ-testület a beszámolót. A
településfejlesztési bizottság tagjai Gódor Ferenc rendõr õrnaggyal,
aszódi õrsparancsnokkal (képünkön) és Lénárt József körzeti meg-
bízottal együtt február 17-én elemezték a közbiztonság helyzetét. A
bizottság és a képviselõ-testület is elismerõen nyilatkozott a rendõr-
ség munkájáról. A Turai Hírlap aszódi irodájában kereste fel Gódor
Ferencet kérdéseivel.
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tudatában is törõdjünk többet a biztonságunkkal!
Galga völgyi motoros prob-
léma. A kapitányság remélhe-
tõen hamarosan kap

és az ígéret sze-
rint

ezen a vidéken töltik.
Nagy bizodalommal várjuk!

- Ezt a kérdést alaposan át-
beszéltük a Településfejlesz-
tési Bizottság ülésén. Akkor is
úgy fogalmaztam, hogy

A gödöllõi nyomozócsoport
tagjai tartanak ellenõrzéseket.
Nagyobb terjesztést nem ta-
pasztaltunk, szórakozóhelye-
ken lehet látni kábítószerre
utaló nyomokat. Néhány év-
vel ezelõtt volt egy jelentõ-
sebb „termesztés . Most Csö-
mörön derítettek fel nagyobb
hálózatot a kollégák; az illeté-
kes rendõrkapitányság nyo-
moz az ügyben.

A szü-
lõnek kell észrevennie, hogy
probléma van a gyerekkel. Mi
a szemben kívá-
nunk elsõdlegesen fellépni.

-
abból a szempontból,

hogy nagy szolgálati múlttal
rendelkezõ, tapasztalt rend-
õrök teljesítenek a városban
szolgálatot. Sokat intézked-
nek, mindenhez értenek.
Hosszú ideig rossz körülmé-
nyek között dolgoztak; zokszó
nélkül elvégezték a feladata-
ikat. Hozzáteszem, rendõrök
jelentõs számban vannak
szolgálaton kívül is a telepü-
lésen, igyekszünk biztosítani
az állandó jelenlétet. A turai
polgárõrség 2002-ben alakult
meg ebben a formában; foko-
zatosan fejlõdött, most már
igen jól dolgozik. Az új elnök
kézben tartja a szervezést.
Példaértékûnek tartom a ve-
lük ápolt kapcsolatot. A télen

két új
rendõrmotort,

jelen
van a településen a kábítószer.

A kábítószer
felismerésében is a családnak
van elsõdleges szerepe.

dílerekkel

Tura szerencsés helyzetben
van

a szolgálati idejük nagy
részét

”

- Hogyan ítéli meg a kábí-
tószerhelyzetet?

- Hogyan értékeli a turai
rendõrök munkáját? Milyen-
nek látja a rendõrség és a
turai polgárõrség együttmû-
ködését?

történt, hogy Aszódon eltûnt
egy személy. A turai polgár-
õröktõl is segítséget kértünk
a kereséshez. Négy autó in-
dult rögtön segíteni, pedig
térdig érõ hó volt. Megtalál-
tuk a keresett személyt. A
segítség az élet szinte minden
területén elkél.
- Mit tartana fontosnak

még megemlíteni, amit mi
nem kérdeztünk?
- A „Szomszédok Egymás-

ért Mozgalom” (SZEM) jelen-
tõségét. Nemcsak a bûnözõk
ellen, a közbiztonságért, ha-
nem azért is, hogy a szom-
szédok törõdjenek egymással,
igyekezzenek egymáson segí-
teni. Ha idegen autó jár az ut-
cában, figyeljünk oda! Lehet,
hogy csak egy eltévedt autós,
de lehet, hogy bûnözõ ül a
kocsiban. Hasznos lehet, ha
valaki emlékszik, mi volt a

rendszáma. Figyeljünk oda,
hogy van-e a megszokottól el-
térõ forgalom az utcában.
Ikladon ez példaszerûen mû-
ködik.
Törõdjünk értékeinkkel! Ne

kínáljuk fel a bûnelkövetõk-
nek a lehetõséget! A szülõk
figyeljenek oda gyermekeikre!
1

Mi is igyekszünk erre figyelni,
de elsõsorban a szülõknek
kell észrevenniük, ha a gye-
rek nem megy haza idõben.
Végül megemlítem, hogy

Bag és Hatvan között nagy a
teherforgalom, s ezt rendsze-
resen ellenõrizzük. A nagy
kamionok nem mehetnének
át a Galga-hídon, de nincs
elõjelzõ tábla…

4-15 éves gyerekek éjszaka ne
mászkáljanak a diszkókban!

- Bár a közbiztonság jónak
mondható, a rendõri nem
nyugalmas munkakör. Elné-

zést a kérdésért, de „meg-
éri rendõrnek lenni?

Kuti József - Balázs Gusztáv

”
- A rendõri munka is szak-

ma, de elsõsorban hivatás, élet-
mód, amit éppen ezért nem
lehet pusztán pénzért végezni.
Meglepõnek tûnhet, de nem-
csak a munkánk változatos, ha-
nem

Egy intéz-
kedésnél a törvény által meg-
határozott keretek között lehet
és kell döntenünk. Kisebb sza-
bálysértés esetén például a
rendõr

A rend-
õrnek a tengernyi kötelem mel-
lett tehát

Az állandó készenlét
számunkra természetes állapot.
Nincs két egyforma ügy és
minden nap új események ha-
tározzákmeg amunkánkat.

sokszor nekünk kell válasz-
tanunk, mit teszünk.

figyelmeztethet, helyszíni
bírságot szabhat ki, vagy felje-
lentheti a szabálysértõt.

intézkedési szabadsága
is van.
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A rendõrség szempontjából
viszonylag nyugodtan telt az
elmúlt idõszak Turán. Nem
történt baleset legalábbis
olyan, amely rendõri intézke-
dést igényelt volna , és bûn-
cselekmény is kevés történt.
Azokról, amelyekrõl beszámo-
lunk, jobbára a szokványos
kategóriába tartoznak: gépko-
csi- és hétvégi ház-feltörések.

–

–

A belügyi szerv munkatár-
sai nem gyõzik hangoztatni:
az esetek jelentõs részében

a bûnözõknek. Azzal
például, hogy az értékeinket a
kocsiban hagyjuk, ráadásul
jól látható helyen. Pontosan
ez történt a Sport utcai eset-
nél, ahol ismeretlen tettesek
azért törték be a gépkocsi ol-
dalablakát, mert látták, hogy
ott maradt az irattárca és a
mobiltelefon.
Két hétvégi házat is feltör-

mi magunk teremtünk lehetõ-
séget

tek az elmúlt hónapban. Az
ingatlanokból gáztûzhelyet,
gázpalackot, porszívót, kerti
szerszámokat, sövénynyírót
és permetezõkannát tulajdo-
nítottak el.

Május 30-án a késõ délutá-
ni órákban hívatlan látogató
járt a Városháza egyik föld-
szinti irodájában. Az egyelõre
ismeretlen elkövetõ álkulccsal
kinyitotta a helyiség ajtaját, és
elvágta a néhány nappal ko-
rábban beüzemelt számító-
gép vezetékeit. Lopási szán-
dékát valószínûleg az épület-
ben dolgozó takarítónõ zavar-
ta meg, így a tettes dolgavége-
zetlenül távozott a helyszínrõl.
Információink szerint az ut-

cán többen látták a tettest és
az általa használt jármûvet. A
rendõrség nyomoz az ügy-
ben.

R. Z. - H. Sz.

A tettes félmunkát végzett a Városházán

Autók és hétvégi házak
váltak a bûnözõk célpontjává

Azerdõ nem
rallye-pálya
Május elsõ hétvégéjén a Gö-

döllõi Rendõrkapitányság a
Pilisi Parkerdõ Rt. Valkói és
Gödöllõi Erdészete közremû-
ködésével közös közbiztonsági
és közlekedésbiztonsági ellen-
õrzést tartott az erdészetek
kezelésében lévõ erõkben. A
közös ellenõrzések célja a
bûncselekményt elkövetõk (pl.
orvvadászok, fatolvajok stb.)
felkutatása és elfogása is.
Ilyen akciókra a következõ

idõszakban máshol is számít-
hatnak, mert egyre több cross-
és quadmotoros jelent meg az
erdõkben, akik száguldozásuk
során megrongálták a termé-
szetet, hangos jármûveikkel
megzavarták a vadállományt.
Az erõkben, a lakatlan terü-

leteken, a földutakon is ugyan-
azok a szabályok és törvények
vonatkoznak a gépjármûvet,
motorkerékpárt vezetõ szemé-
lyekre, mint a közutakon. Meg-
felelõ okmányok, engedélyek
nélkül itt sem vezethetnek.
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„Kicsit-nagyot befogadunk …”

Bábszínpadot adtak át az iskolában

TURAI HÍRLAP8

Szinte családias hangulatú
eseményre jöttünk össze má-
jus 13-án délután az iskola úti
iskolában. A Dr. Baka Jolán
Ida által küldött meghívó a
Turai Bábszínpad ünnepélyes
átadására invitált bennünket.
A megjelenteket
igazgatóhelyettes köszöntöt-

te, majd tanár, ön-
kormányzati képviselõ mondta
el gondolatait a nagyszerû civil
kezdeményezésrõl. Kiemelte

A
bábszínpad az európai kultúra
része a középkor századaitól,
mikor is a „messzi földrõl” vá-
sárokra összesereglett alkalmi
publikumot szórakoztatta.
Nagy elismeréssel köszön-

tötte a kezdeményezõt, a tu-
rai bábjátékot újraindító

doktornõt. A
kezdeményezõ szándékai sze-
rint a bábjátékkal olyan tevé-
kenységet szeretnének elindí-
tani, mely növelné az össze-
tartozás érzését. Sokan részt
vehetnének benne, mindenkit
– kicsit-nagyot – szívesen lát-
nak. A bábjátszás megindítá-
sa, illetve újraindítása a cél. A
bábjátszásban a mûvészek a
bábjátékmesterségének titka-
it és fogásait külsõ segítség
nélkül, maguk fedeznék fel. A
bábjáték kellékei: bábuk,
színfalak, világítás, hanghatá-
sok közös, csoportos tevé-
kenységgel készülnek.
A doktornõ elmondta: bár a

bábszínpad elkészítésére vonat-
kozó ötlet tõle származik, a ki-
vitelezõ volt, aki

Tóth János-
né

Kálna Tibor

az
értékek újrateremtésének és
megõrzésének fontosságát.

Dr.
Baka Jolán Ida

Meleg Dezsõ

túlszárnyalta az elképzeléseket.
Sokkal nagyobb és szebb báb-
színpadot készített a megálmo-
dottnál. apát-
plébános úr megáldotta a báb-
színpadot és Isten áldását kérte,
hogy

Befejezésül bemutatkozott
aki a mûsorok bejelen-

tésénél kap fontos szerepet.
Nevét az utolsó turai kisbíró
után kapta.
Az ünnepségen többek kö-

Lukács András

az a testi és szellemi gaz-
dagodást szolgálja.

József,

zött megjelent az ötven évvel
ezelõtti turai bábjátszást taní-
tó (sz.

), valamint több peda-
gógus, iskola-
igazgató, polgár-
mester, és

hitoktató.
A bábjátszásnak az Iskola

úti iskolaépület ad otthont. A
tervek szerint a világi dara-
bok mellett bibliai története-
ket is feldolgoznak majd.

Katona Józsefné Lakó
Erzsébet

Liposits Zsoltné
Tóth István
Lukács Vilmos

Pongó Csilla

– v –

Az új bábszínpadot

Meleg Dezsõ
készítette (fent)

Bábszínházi elõadás
ötven évvel ezelõtt
Lakó Erzsébet
szervezésében

(jobbra)

Dr. Baka Jolán Ida
ötlete alapján

Buzási Gergely
felvételei

Újonnan épült, igényesen
kialakított üzlethelyiség

hosszú távra kiadó Kartalon
az általános iskolával szemben.

Érdeklõdni a
06 70 510-2025-ös

telefonszámon lehet.

A DÖNKhírei
A Diákönkormányzat má-

jusi ülésének témái voltak a
Gyermek- és Sportnap prog-
ramja, a 8. évfo-
lyamról a „Legjobb diákszer-
vezõ" díjra, valamint a június
2-ai DÖNK osztályképviselõk
jutalom kirándulásának meg-
beszélése.

Jenei Csabáné

Június 2-án a Hevesy György
Általános Iskola Diákönkor-
mányzata Jenei Csabáné veze-
tésével kirándulást szervezett
Vácra ésVeresegyházra.

Farkas Bernadett

javaslattétel

Május 25-én Kihívás napja
volt, így a Gyermeknapot,
ami egyben sportnap is, a
munkaterv szerinti június 1-je
helyett elõbb tartottuk meg,
így csatlakoztunk az országos
és a városi rendezvényekhez
is. A városi programon is so-
kan részt vettek, de a legfon-
tosabb az volt, hogy szerdán
8-12-ig minden gyermek ked-
vére játszhatott, sportolhatott
és még nyerhetett is, közben
egészséges tízórait fogyaszt-
hatott.
A nyeremények egy részét

és az egészséges tízórait a
Diákönkormányzat, a finom
barnakenyeret a tízóraihoz
SÖPY sütödéjébõl ajánlották
fel támogatásként. A Kihívás
Napi emblémás tárgyakat a
vállalkozók felajánlásáról vá-
sároltuk, a fogkeféket a Misz-
szió KHT. küldte ajándékba.
Köszönet minden támoga-

tónak, segítõnek és résztve-
võnek!

Dönk segítõ pedagógus

A programon 41 tanuló vett
részt, akik megtekintették Vác
nevezetességeit, jártak a Váci
Ártéri Tanösvényen, végül
meglátogatták a veresegyházi
Medveotthont. A macik táplá-
lására a gyermekek a zsebpén-
zükbõl adományoztak, a
DÖNK pedig 5.000 Ft-ot aján-
lott fel e célra.

Jutalomkirándulás
VácraésVeresegyházra

Ismét Galga
Expedíció!

Július 12. és 19. között 32. al-
kalommal indul útjára a Galga
(VII. Örökség)expedíció. A turai
és csíkszentimrei táborlakók a
becskei mûvelõdési ház udva-
rán állítják fel sátraikat, innen
tesznek csillagtúrákat Váctól
Szécsénkéig, Szandától Ma-
gyarnándorig. Idei jelmonda-
tuk: Tegyük hazánkká szülõföl-
dünket! n
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Értékelõ elemzés

Informatikai projektek a Hevesy György Általános Iskolában

TURAI HÍRLAP10

A Hevesy György Általános
Iskola nemrégiben két infor-
matikai pályázatával is támo-
gatást nyert. A sikeres pályá-
zatok feltétele volt a projekt-
értékelõ elemzés közzététele,
amelynek az alábbiakban te-
szünk eleget.

E-Learning Pedagógiai
Forradalma a Turai
Általános Iskolában

Turai Gyerekek Jövõje
Hivatott Kezekben

2.1 projekt célja

2.2 projekt

A projektek címe:

Sajnálatos módon az
iskola által benyújtott, az infor-
matikai eszközök fejlesztésére
vonatkozó projekt nem nyert tá-
mogatást, ami nagymértékben
hátráltatja a két nyertes projekt
sikeres haladását. A projektve-
zetés, az iskolavezetés és a peda-
gógusok elszántságának köszön-
hetõen a két nyertes projekt
megvalósítása mindeddig a ter-
vek szerint haladt.

e-learning

A Kedvezményezett által el-
nyert támogatás céljai szorosan
egymásra épülnek, ezért jelen
értékelésben az elért eredmé-
nyeket egymással való össze-
függéseiben vizsgálom.
A két projekt együttes célki-

tûzése az volt, hogy a Turai Ál-
talános Iskola tanulói felkészült
pedagógusok és korszerû IKT
infrastruktúra birtokában
mindazon korszerû tanulási és
ismeretszerzési módszerrel
megismerkedjenek, amelyek
ma már nélkülözhetetlenek
minden európai állampolgár
számára.

A az infor-
matikai eszközök,
módszerek meghonosítása az
iskolai oktatásban, az eszkö-
zök alkalmazása a tanítási
órákon. A közvetlen célkitû-
zés egy iskolai e-learning por-
tál kialakítása, e-learning tan-
anyagok kifejlesztése és tele-
pítése kilenc témakörben. A
tananyagfejlesztést az iskola
tíz pedagógusa végzi, akik
erre a feladatra a projekt ter-
vezésekor vállalkoztak.
A célja az, hogy a

pedagógusokat informatikai to-
vábbképzések réven felkészítse

az IKT eszközök alkalmazásá-
ra a közvetlen órai munkában
és az órára való felkészülésben,
az oktatási segédanyagok elké-
szítésében egyaránt. A támoga-
tás révén összesen 30 pedagó-
gus végezhette el az ECDL
Start, ECDL képzéseket, és
közülük 4 fõ végezheti el a
Multimédia fejlesztõ, 3 fõ az
Oktatásinformatikus OKJ kép-
zést, illetve 1 fõ az elektronikus
tananyagfejlesztési képzést.
Azok a pedagógusok, akik

a 2.1 projektben e-tananyagot
fejlesztenek, egy kivétellel
részt vesznek az emelt szintû,
illetve e-tananyagfejlesztõ
képzésben. Míg az ECDL
képzésekben végzett pedagó-
gusok elsõsorban az IKT esz-
közök alkalmazására készül-
nek fel, az emelt szintû kép-
zések hallgatói felkészülnek
arra, hogy saját szakterületü-
kön önállóan megtervezzék
és megvalósítsák az e-lear-
ning tananyagot.
Az ECDL képzések sikere-

sen lezajlottak, a monitoring
vizsgálat eredményei szerint
a pedagógusok mind saját
karrierjük, mind az iskolai
munka szempontjából hasz-
nosnak, magas szintûnek ítél-
ték meg a képzési programo-
kat (lásd az 1. beszámoló je-
lentést).
A két projekt összekapcso-

lódása a mostani munkasza-
kaszban jelentkezik erõtelje-
sebben. Az emelt szintû kép-
zések hallgatóinak OKJ szak-
vizsgára a képzõ intézmény
által jóváhagyott szakdolgoza-
tot, illetve mestermunkát kell
benyújtania. Kézenfekvõ volt,
hogy azok a pedagógusok,
akik a 2.2 projekt keretén
belül e-learning tananyag fej-
lesztésére vállalkoztak, diplo-

mamunkaként ezt a munkát
fogják kidolgozni.
Maga képzés úgy épül fel,

hogy a diplomamunka meg-
kezdésének idõszakára a
pedagógusok már mindazon
ismeretek birtokába kerülje-
nek, amelyek a tananyagfej-
lesztés tervezéséhez szüksé-
gesek.

A projektterv-
ben benyújtott szinopszisok
alapján a pedagógusok (egy
kivétellel, aki felsõfokú tanul-
mányai miatt egy hónap ha-
lasztást kért és kapott) elké-
szítették az elektronikus tan-
anyagok forgatókönyvét, egy-
felõl átadták az e-learning
szakértõknek bírálatra, más-
felõl benyújtották a Prompt
Oktatóközpont képzési felelõ-
séhez szakdolgozati téma-
ként. Az Oktatóközpont a be-
nyújtott forgatókönyvek
mindegyikét elfogadta (lásd a
nyilatkozatot). Az Oktatóköz-
pont tanárainak véleménye
szerint rendkívül ígéretes és
kreatív munkák születtek. A
benyújtott anyagok alapján
egyértelmûen látszik, hogy a
pedagógusok tisztában van-
nak az e-learning tananyag
tervezésének módszereivel,
munkáik alkalmasak arra,
hogy a tényleges kivitelezés
alapjául szolgáljanak.
A forgatókönyvek jelenleg

az informatikai szakértõ és e-
learning szakértõnél vannak
értékelésre (2.1). Értékelés és
a javasolt módosítások elvég-
zése után megkezdõdhet a
multimédia elemek elõkészí-
tése és szerkesztése, illetve
azok rendszerré integrálása.
Az OKJ vizsga 2005. szep-

temberében lesz (2.2). A fej-

A két projekt (2.1, 2.2) ösz-
szehangolása eddig tökélete-
sen sikerült.

lesztõ pedagógusokra erre az
idõszakra az alábbi munkák
várnak:

El kell készíteniük a szak-
dolgozatot, amelyben össze-
foglalják az elektronikus tan-
anyagfejlesztésre vonatkozó
elméleti ismereteiket, illetve
leírják a konkrét fejlesztés
megvalósításának módszereit
és eszközeit a tervezéstõl a
megvalósításig. Végül le kell
írniuk, hogyan fogják oktatási
munkájukba beépíteni az el-
készült tananyagokat.

El kell készíteniük offline
CD formájában a mestermun-
kát, amely a 2.1 projektben
megvalósítandó e-tanyanyag
egy vagy két kidolgozott modul-
ja. (Erre az idõpontra nem kell
készen lennie a teljes, a 2.1 pro-
jektben vállalt tananyagnak).
Ez a munka, illetve a szak-

vizsgára való felkészülés a
nyárra esik. (Külön köszönet
illeti a pedagógusokat, akik vál-
lalják azt, hogy a szabadságukat
erre amunkára áldozzák.)
Ebben a munkafázisban már

komoly gondot okoz az eszköz-
hiány. Az iskola vezetése és
fenntartója mindent megtesz
annak érdekében, hogy a pro-
jektek megvalósítása ne szen-
vedjenhátrányt.
Az szeptemberi OKJ szak-

vizsga után kerül sor a teljes e-
tananyagok kidolgozására, tele-
pítésére és tesztelésére (az elsõ
e-tanórákra).
Összességében úgy ítélem

meg, hogy mindkét projekt
eddigi eredményei kiválóak.
A projektvezetés és a tanárok
munkáját egyaránt magasra
értékelem, és a továbbiakhoz
sok sikert kívánok.

egyetemi adjunktus
SZIE, Informatika Tanszék

+

+

Hartyányi Mária
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Bercsényi Klára, a turai óvoda megalapítója

Egy gazdag életút a turai kastélytól Belgiumon át

TURAI HÍRLAP14

Bizony õ volt az, aki Turán
megszervezte és elindította az
óvodai gyermeknevelést. Ah-
hoz azonban, hogy

igazából megismerjük,
vissza kell mennünk az idõ-
ben, mert az idén 91 éves
Klári néni élete megannyi tit-
kot és fájdalmat rejt.

Az 1883-as évben Turán
el-

készült az ország egyik leg-
szebb kastélya. Az impozáns
épülethez azonban kiszolgáló
személyzet is kellett. Az egész
ország területérõl érkeztek
emberek, köztük egy fiatal
lány, , aki ház-
vezetõnõ lett és egy fiatalem-
ber, , aki a báró
fõkertészeként dolgozott. A
fiatalok Turán találkoztak elõ-
ször és rövidesen össze is há-
zasodnak. Hamarosan a báró
kedvencei lettek, és mint csa-
ládtagokat vették számításba
õket. Ezek az emberek meg-
határozó szerepet töltenek be
Klári néni életében, õk ugya-
nis a nagyszülei voltak.

- Kisgyerekként ámulattal
figyeltem a kastélyt, ami az
egész életemre hatással volt

.
Beteges kisgyermek voltam,

vérszegény. A báró olyan jó
barátságban volt a nagyszüle-
immel, hogy azt mondta ne-
kik: ennek a gyereknek leve-
gõváltozás kell és meggyó-
gyul. Öt évesen, 1919-ben

gyógyulni. Egy rend-
kívül jó családba kerültem:

a családfõ polgár-
mester volt, az öt gyermeke
mellé én lettem a hatodik.
Nagyon szerettek, hamar
befogad-tak és óvtak minden-
tõl, és beírattak iskolába.

ennek hát-
terét

Ybl Miklós tervei alapján

–
emlékezett vissza Klári néni
–

a
báró segítségével Belgiumba
vittek

emlékszem,

Wachter Anna

Pokorny József

- Milyen volt a gyermekko-
ra, hogyan emlékszik vissza a
kastélyra?

- Hogyan tartotta a kapcso-
latot a szüleivel?

- Meddig élt Belgiumban?

- Anyáméknak volt egy isme-
rõsük, aki latinul írt nekem és
kint egy pap olvasta fel nekem.
Ugyanis a nagyszüleim és az
édesanyám is beszélt németül,
de ott kint, ha jól emlékszem,
flamand nyelven beszéltek.

- Itt Turán hogyan éltek,
milyen emlékei vannak errõl
az idõszakról?
-Amikor visszajöttem, a

kastélykert már csodálatosan
szép volt. A nagyapám által
irányított munkák beértek.
Gyönyörû virágok, pázsitfû
volt; üvegház, benne citrom-
fákkal. Pálmaház, ahol renge-
teg virág volt télen is. Az utak
vörössalakkal felszórva. Az ár-
kok fehér kaviccsal kirakva.
Az a kert maga volt csoda. Az
egész öntözõrendszerrel volt
ellátva. Amikor belépett az
ember, az a hûvös levegõ úgy

velük fõleg a lányával,

14
éves volt, amikor megkeresztelt;
emiatt az õ nevét kaptam, így
lettem én is Klára, nem pedig
Erzsébet, mint az édesanyám.

- Az elemi iskolát itt jártam
ki, majd Aszódon jártam pol-
gáriba. Ezután Zalaegerszegre
kerültem a tanítóképzõbe, amit
nem sikerült befejeznem, mert
anyám nem tudta fizetni a ta-
níttatásomat. Pedig már csak
egy év volt hátra az iskolából,
de sajnos haza kellett jönnöm.

ugyanis
õ volt a keresztanyám. A Baro-
nessz – ahogy mi hívtuk –

- Az iskolát folytatta?Turán

Ami Magyarországnak Brunszvik Teréz, az Turának
Bercsényi Klára. Hogy kik is õk? Brunszvik Teréz az elsõ ma-
gyarországi, Bercsényi Klára pedig a turai óvoda alapítója. Õ

azzal a Kári nénivel, aki a focipályán lévõ épületben
lakik, s aki évekig a focisták összekoszolt felszereléseit mosta,
az épületet pedig tisztán tartotta.

azonos

- Másfél évig voltam kinn.
Az édesapám halála miatt jöt-
tem haza. Kint örökbe akar-
tak fogadni, de az édesanyám
nem engedte és én sem akar-
tam. Visszakerültem Turára a
nagyszülõkhöz.

megérintette, mintha a mesé-
ben lett volna. Ha rá gondo-
lok, még most is lúdbõrös
lesz a karom.

- Nagyon jó kapcsolatom volt

- A báró gyerekeivel meny-
nyire érintkezhetett?

A kis konyhában a mellettünk
csöndben hasaló öreg kutya is
megérzi a szomorúságot Klári
néni hangján és hangosan nyü-
szítve odabújik a lábához, jelez-
ve: vigyáz rá.

Spirer-féle

- Mi fogadta itthon?
- Lassan érezni lehetett, hogy

a régi anyagi biztonság már a
múlté lesz. Elkezdõdött a zsi-
dókkal szembeni gyûlöletkeltés.
A báró családja hiába volt meg-
keresztelve, mégis menekülni-
ük kellett Turáról, ha életben
akartak maradni. Innentõl
kezdve a mi életünk is gyöke-
resen megváltozott. Hiába kap-
tuk meg a lakást
(ahol ma a tsz-iroda található),
kiraktak minket onnan. Ekkor

már nem éltek.
Gyönyörû lakás volt, szebbnél
szebb bútorokkal, amit a tél
közepén az ún. zsidópartra, a
szabad ég alá raktunk ki.. Mi a

házba kerültünk,

Viktor bárótól

nagyszüleim

Képek a turai kastélyban eltöltött évekbõl

http://www.pdfdesk.com


TURAI HÍRLAP 15

a sportpálya melletti szolgálati lakásig
ahová alig fért be valami, ezért
a bútorokat szanaszét raktuk a
turai családokhoz.

- Igen. Ekkor már itt voltak
turán az oroszok, akik csak
azért nem bántottak minket,
mert egy áldott jó asszony a

néni, aki beszélt oro-
szul elmondta nekik, mi-
lyen szegények vagyunk, éhe-
zünk. Az a drága jó asszony
hozott nekünk ebédet min-
den nap. A második világhá-
ború véget sem ért, amikor a
két bátyámat és az édesanyá-
mat elveszítettem.

- Mindig szerettem a gyere-
kekkel foglalkozni, és nem is
volt munkám a nemesi múl-
tam miatt. Egyszer megkere-
sett a legendás és
azt kérdezte:

Ez a mondat in-
dított el engem és azt, hogy a
kastélyhoz tartozó intézõi la-
kásban elindulhasson az elsõ
turai óvoda. Mindez

a második világháború
után. Napközben énekeltünk,
játszottunk, verseket tanul-
tunk; fõzött ebédet
nekünk.

-Elõször kb. tizenöten vol-
tak. Kivétel nélkül szerettem
õket; nem tettem soha kü-
lönbséget gyerek és gyerek
között.

- A nyugdíjas koromig, de
közben jött egy képzett óvónõ,

majd nem-
sokára Tura elsõ két végzett
óvónõje, és

is megérkezett.
Én ekkor háttérbe szorultam,
mert nem volt bizonyítványom,
de nagyon értettem
a gyerekekhez, így dada és sza-
kácsnõ lettem.

-Ön az édesanyjával költö-
zött ide?

- A háború befejezése után
mi történt önökkel? Mikor
jött az a gondolat, hogy
Turán óvodát alapítson?

- Mennyi gyerek járt az ön
óvodájába ?

- Meddig tartott ez a szép
élet?

–

–

közvet-
lenül

azt hiszem,

Króbót

Dusi néni,
- Te Klári, miért

nem vigyázol azokra a turai
gyerekekre, akiknek a szüleik
dolgoznak, és nem tudják õket
hová tenni?

Dodo néni

Veininger Katalin,

Pásztiné Aranka
Sára Ferencné

„ ”

- A nyugdíj után hogyan
került sport a foci közelébe?

- Sok megpróbáltatás érte
Turán, mégis itt maradt.
Miért?

- Lehetõség volt rá, hogy az
ottani lakásba költözzünk. A
munkám pedig az lett, hogy
rendben tartsam a szertárt és a
focisták ruházatát.

kik. Kaptam Turai Sportért
Emlékérmet és Turáért Em-
lékérmet. Mindig meg kell
maradni embernek, mert ki
mint vet, úgy arat. Ahogyan
nevelik és foglalkoznak a mai
gyerekekkel, azt fogják idõs
korukra visszakapni a szülõk.
Én szeretetet adtam, és azt is
kapom vissza a két lányomtól
és unokáimtól.
Igen, a szeretet az, ami

sugárzik ebbõl a törékeny
asszonyból, aki amikor kikí-
sér megköszöni, hogy beszél-
gettem vele. Majd leül az ajtó
melletti székre, és meghitten
nézi a romos állapotban lévõ
kastélyt, ami olyan sok örö-
möt és még több fájdalmat
okozott az életében.

Szénási József
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- Bármennyire is hihetet-
len, nagyon szeretek itt élni,
annyi tragédia ellenére is,
ami itt ért. A kisunokámat
nem olyan régen veszítettem
el. Az itt élõ egyszerû embe-
rektõl rengeteg segítséget
kaptam, amit köszönök ne-

Az óvoda dolgozóival

Rokonok és barátok
között

(fenti kép, a jobb szélen
Klári néni)

(alsó kép)

Gratulálunk...
...az Õszirózsa Nyugdíjas
Népdalkörnek és
csoportvezetõjüknek, akik a
KÓTA mihálygergei területi
népzenei minõsítõjén április
9-én bejutot-
tak az országos minõsítõre,
április 23-án pedig a budapes-
ti Vass Lajos Népzenei Ver-
senyen to-
vábbjutottak a középdöntõbe.
...az Emse Zenekarnak és ta-
náraiknak,
és akik a
KÓTA mihálygergei területi
népzenei minõsítõjén április
10-én beju-
tottak az országos minõsítõre.
...a Zagyva Bandának és ve-
zetõjüknek, ,
akik április 23-án a budapes-
ti Vass Lajos Népzenei Verse-
nyen to-
vábbjutottak a középdöntõbe.
...a Turai Énekmondóknak és

csoportvezetõ-
nek, akik a
KÓTA mihálygergei országos
népzenei minõsítõjén

nyertek, továbbá
április 23-án a budapesti Vass
Lajos Népzenei Versenyen

továbbju-
tottak a középdöntõbe.

Szita Eszter

arany fokozattal

arany minõsítéssel

Rónai Zoltánnak
Unger Balázsnak,

arany fokozattal

Unger Balázsnak

arany minõsítéssel

Arany
Páva-díjat

arany minõsítéssel

Maczkó Mária
április 9-én,

Felhívás
A

július 25-tõl
augusztus 22-ig

nyári szünet miatt
zárva tart.

Kellemes nyarat
és jó pihenést kivánunk

valamennyi
Kedves Olvasónknak!

*
Kérjük, hogy a Turai

Hírlap szerkesztõségének
szánt olvasói leveleket,

cikkeket, fotókat
ez idõ alatt a Városháza
titkárságán adják le

küldjék.
Hirdetési ügyekben
a 06-20-9749-850-es

telefonszámon állunk
rendelkezésükre.

Városi Könyvtár

vagy
az
e-mail-címre

rhplusz@rhpluszvideo.hu

Siófokon a Club Sereniában
fõszezonban 6 személyes üdü-
lési jog kiadó vagy eladó. RCI
csere lehetõség!
Érdeklõdni: 06 30 359 5690.

Brevi babahordozó 12.000 Ft-
ért eladó! Tel: 06 20 312 4334.

APRÓH I R D E T É S E KVéradás
Június 22-én 9-tõl 13 óráig

a Magyar Vöröskereszt
Aszód-Gödöllõ Körzeti Szer-
vezete véradást rendez a
turai Bartók Béla Mûvelõdési
Házban. Egy véradó három
ember életét mentheti meg –
várjuk a segíteni szándéko-
zókat!
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Maczkó Mária: Egyre nagyobb az igény a szépségre, a tiszta emberi szóra és hangra

"Jó, hogy van egy ilyen szülõföldünk,
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- A csoportvezetõi munkán
túl mint szólista és elõadó-
mûvész is kincseket hoztál
közénk. 2004 novemberében
jelent meg Áldom szent
nevedet címû második szó-
lólemezed, melybõl ízelítõt
kaptunk a mûvelõdési ház
decemberi évzáró mûsorán.
Az énekeket hallgatva úgy
éreztem, hogy égi erõt kap-
tál. Megjelenését kinek aján-
lottad? Mennyiben kapcsoló-
dik életed egyik fordulópont-
jához, édesanyád "nevezetes"
napon történt halálához?
Talán e szomorú esemény
szabadított fel benned ener-
giákat, jelentett égi üzenetet
számodra?

„
”

- Azt gondolom, minden-
képpen dupla üzenete van
édesanyám augusztus 15-én,
Nagyboldogasszony ünnepén,
s egyben születésnapomon
történt elmenetelének. Az
ember világrajövetelének és
hazahívásának idõpontja nem
lehet véletlen. Hosszú szenve-
désének utolsó heteiben nem
hagyott szabadulni e dátum.
Egyfolytában azt éreztem,
hogy az elkerülhetetlen csak
ekkor következhet be… Per-
sze ez csak megérzés volt,
vagy egyfajta látásnak is ne-
vezhetném, amely képessége
édesanyámnak és nagyma-
mámnak is megadatott.
Édesanyám rendkívül empa-

tikus ember volt, egy színes
egyéniség, nehéz életúttal, de
az ének mindig vigasztalást
adott számára. Mélyen hívõ

ember volt, mindig a Jóistentõl
és a Szûzanyától kérte a jelet a
problémák megoldására. Na-
gyon megérintették a Mária-
jelenések és a kegyhelyek.
Hitte, hogy a Szûzanya kivá-
lasztott embereknek megjele-
nik és üzen általuk. Sokat me-
sélt nekem a fallóskúti Klára
asszonyról, akivel többször ta-
lálkozott. A családdal rendsze-
resen jártunk a máriabesnyõi
és a szentkúti búcsúkba. Mami
mindig legalább egy éneket ha-
zahozott, hogy azt egész évben
énekelgetve vigaszra leljünk.
Amikor a

búcsúzás, megígértem neki,
hogy mindenképpen elkészí-
tek egy olyan cd-t, amelyen a
vele oly sokszor együtt éne-
kelt búcsús Mária-énekek
lesznek. Ehhez kértem erõt
és kegyelmet fentrõl . Sze-
rettem volna mindenképp
nyáron ezt a felvé-
telt, de ehhez a Magyar Rá-
dió visszajelzését vártam. Ma-
mi elmenetele

tolta ezt az idõpontot.
Kértem, hogy a 22-es Stúdiót
és ugyanazt a hangmérnököt
bocsássák rendelkezésemre,
mert az Énekkel dícsérlek
címû elõzõ szólólemezem
anyagát is ott, vele készítet-
tem. Nagyon fontos, hogy az
ember egy olyan lélek elõtt
énekeljen, aki egyrészt ráérez
az én belsõ világomra, más-
részt nem kell feszengenem,
szoronganom elõtte. Hagyja,
hogy úgy énekeljek, ahogy
szeretném, és ahogy föntrõl
akkor megkapom azt az erõt.

- Elõször a ve-
zette népzenei mûsorokban
voltam hallható 1983-tól, a
Népmûvészet Ifjú Mestere ki-
tüntetésemet követõen. Ké-
sõbb a Kossuth Rádióban

elindította a Vasár-
napi Újság címû mûsort,
melynek nemrég volt a 900.
adása. Egyik alkalommal hal-
lott valahol énekelni, majd el-

már közel volt

„ ”

elkészíteni

október köze-
pére

„ ”

- A Magyar Rádióval egyéb-
ként is nagyon jó kapcsolatod
van, a mai napig rendszere-
sen hallható vagy. Mely mûso-
rokban sugározzák énekeidet?

Dévai János

Gyõri Béla

hívott a Vasárnapi Újságba,
melynek azóta rendszeres
énekese vagyok. Sok mindent
megélt már ez a mûsor: ti-
zenegy fõszerkesztõ váltotta
egymást a kezdet óta. Volt
olyan idõszak is, amikor

Az sem véletlen, hogy amikor
hosszú hallgatás után ismét
énekelhettem a Vasárnapi
Újság adásában, éppen 2004.
Nagyboldogasszony napja
volt. Mintha csak megérez-
tem volna, már csütörtökön
kiválasztottam a

kezde-
tû éneket, amely vasárnap
reggel hat órakor szólalt meg
a rádióban, alig néhány órá-
val Mami elmenetele után.
Mivel Nagyboldogasszony ün-
nepe Szûz Mária elszendere-
désérõl és mennybevitelérõl
szól, úgy gondolom, ennél
szebb ajándék nem adathatott
volna meg neki a Jóistentõl.
A Szûzanya szeretete segítet-
te azt a kiválasztottságot, hogy
õ ezen a gyönyörû napon
mehetett el az örökös hazába.

- Ha elkezdek valamit, sze-
retek idõpontokat kitûzni ma-
gam elé, mert a határidõ a
legjobb motiváció és serkentõ
erõ. Amikor megtudtam a
hírt, hogy október közepétõl
van pár óra arra, hogy be-
menjek a rádióba de tény-
leg szûken pár óra, majdnem
annyi, amennyi a cd mûsor-
ideje , akkor az volt az elsõ
kérdésem:

mert ha nem, ak-
kor nem is kezdek hozzá. Át-
hozhattam volna a rögíztését
az idei évre is, csak most már
ezek az énekek másként szó-
laltak volna meg, mint amikor
az elengedés fájdalma kisza-
kította belõlem. Azt gondo-
lom, az embernek nagy mély-
ségeket kell megjárnia ahhoz,

az
énekeimet nem sugározhatták.

Felvitetett
magas mennyországba

be tudom-e fejezni
a felvételt,

„
”

- Életed fontos eseményei a
Jóisten akaratából mindig va-
lamilyen jeles naphoz kapcso-
lódnak. Az új lemezedet is egy
nevezetes eseményen lehetett
elõször megvásárolni Olasz
Ferenc mûvész barátodhoz
kötõdõen.

–

–

hogy nagyon magasra tudjon
szállni.
Természetesen Mami leg-

kedvesebb éneke is rákerült
erre a hanghordozóra: az

kezdetû
ének. Pontosan tudom, hogy
a papám és a mamám oda-
föntrõl mindig hallgatnak en-
gem és erõt adnak nekem.
Hálát adok a Teremtõnek,
hogy a nehéz körülmények
ellenére mégis felvállaltam a
szólólemezem elkészítését, hi-
szen ebben az évbenmás dol-
gom lesz már.
A célom az volt, hogy a

Szent István Bazilikában
2004. november 28-án, Ádvent
elsõ vasárnapján megrende-
zett jótékonysági hangverse-
nyen már hozzájuthassanak a
lemezhez azok az emberek,
akik ezeket az énekeket na-
gyon szeretik.
fotográfus, filmrendezõ bará-
tom a Kárpát-medence szak-
rális emlékeirõl (kõkeresztek,
szobrok, pléhkrisztusok, Má-
riák, angyalok) készített fény-
képeibõl több kiállítást is ren-
dezett az országban (Tihany-
ban, Veszprémben, Révfülö-
pön, Budapesten). A számos
magasrangú személy és köz-
életi ember által megvásárolt
képek ellenértékét a dagana-
tos gyermekek gyógyítására
ajánlotta fel. A kiállításhoz
kapcsolódó koncerteken az
általam vezetett Turai Ének-
mondók is több alkalommal
szerepeltek.

- Az a szerencsés ember
vagyok, aki még beleszülethe-
tett ebbe a hagyományba.

„
”

Ó,
Mária, Isten anyja

Olasz Ferenc

- Annak idején mindenki
úgy ismert meg, mint népdal-
énekest, a Galga mente nép-
dalainak hiteles megszólalta-
tóját. Jóllehet az egyházi nép-
énekek – mint ahogy a nevé-
ben is benne van – szintúgy a
nép ajkán születtek, mégis
ezen belül egy meghatározott
szûkebb vonulatot képvisel-
nek. Feltételezem, nem sokan
vannak, akik azt a küldetést
vállalják, hogy felgyûjtik és
rögzítik ezeket. Mit jelent szá-
modra ez az út?
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melybe megkapaszkodhatunk"
mindenképpen meg kell mu-
tatni a hit útját. Ez olyan, mint
a meg nem kóstolt étel, amíg
nem ismerjük az ízét, vétek azt
mondani, hogy nem szeretjük.

-

Nagyon
nagy öröm számomra, ami-
kor elõadásaim közben látom,
hogy szinte alig tudják vissza-
tartani magukat a hallgatók a
közös énekléstõl. Olyankor

- Milyen visszajelzéseid
vannak az évek során?

Egyre nagyobb az igény a
szépségre, a tiszta emberi szó-
ra és emberi hangra.

- Nagyon örülök, hogy
végül visszatértem

Turára, mert
, amit itt

elõször meghallottam a fiatal
néptáncos lányoktól. Az eltelt
évek során számos meghatáro-
zó fellépésünk volt szerte az
országban és a határon túl is.
Egy alkalommal, mikor a Má-
tyás-templomban szerepeltünk,
beültem egy padba hallgatni a
lányokat. Valaki a hátam mö-
gött megszólalt:

hosszú
noszogatásra

nem tudtam attól
a hangzástól szabadulni

„Ez olyan,
mintha sok kis Maczkó énekel-

a lakodalom szokásdalainak
megõrzése és rögzítése már
régi gondolat volt a fejemben.
Az eddigi visszajelzések szerint
sokak örömére szolgált. A
sikerek csak újabb lökést adtak
nekünk. Ebben az évben már
énekeltünk a Zeneakadémián
Kodály halálának 30. évfordu-
lója alkalmából, a Néprajzi Mú-
zeumban, s most készülünk a
hollókõi pünkösdi fesztiválra, a
budapesti Postás Mûvelõdési
Házba, a galgamácsai tûzugrás-
ra. Áprilisban az országos mi-
nõsítések és népdaléneklési
versenyek kapcsán elnyertük a
Magyar Kórusok és Zenekarok
Szövetsége „Arany Páva-díját”,
valamint arany fokozattal to-
vábbjutottunk a Vass Lajos
Népzenei Verseny középdön-
tõjébe.

Számomra ez a csoport a
mindent jelenti, mert ami-
kor pl. egy kicsit apad a ked-
vem, akkor valamelyik ének-
mondós készít nekem egy kis
ajándékot, és akkor elfelej-
tem, hogy mi volt amögött a
nap mögött. A gyerekeket
meg lehet fogni szeretettel,
hittel, bizalommal. A kicsik-
nek is ugyanannyi bizalmat
adok, mint a tapasztalt na-
gyoknak. Az apróbbak a na-
gyobbak mellett felnõve ta-
nulhatják el a technikai fogá-
sokat, az alkalmazkodást, az
összhangot. Számomra az a
legfontosabb, hogy ez a cso-
port minél tovább létezzen,
ha folyamatosan megújulva is.
Mi nem csak azért mûkö-
dünk, hogy jókedvünkbõl ma-
gunknak énekelgessünk.

Az a dolgunk, hogy
minél többeknek örömet sze-
rezzünk, az a vágyunk, hogy
a Turai Énekmondók tovább
öregbítsék a Galga mente és
Tura jóhírét, hiszen csodála-
tos megtartó erõ ez a vidék.
Jó, hogy van egy ilyen szülõ-
földünk, melybe megkapasz-
kodhatunk.

„ ”

Sok-
kal többre hivatott az, aki
ennyi szépséget raktároz a szí-
vében.

Seres Tünde

Onnan tanultam el kicsi gyer-
mekként az énektechnikát és a
dallamkincset. Ugyanolyan ter-
mészetes volt a házunkban az
egyházi népének, mint a ma-
gyar népdal. Nagy tollfosztók,
lakodalom, disznótor, farsang
alkalmával az összegyûlt rokon-
ságban is nagyon sok jó énekes
volt, és egyre több értékes dal-
lam került elõ. Emellett a
templomban még rendszere-
sen hallottam az elõénekes

aki meg-
határozó személyiség volt a fa-
luban, az egész lénye egy su-
gárzó embert vetített elénk. A
még gyermekkori élményként
tõle hallottakat is meg akartam
mutatni mindazoknak, akik
nem férhetnek ezeknek a kin-
cseknek a birtokába.
Nem véletlen, hogy öreg ele-

ink minden nap eljártak a
templomba, nekik ez egyfajta
lelki terápia is volt, hogy kibír-
ják az elõttük álló napot. Nem
olyan természetes, hogy az
ember gyerekkorában kap egy
hitet. Azért a hitért minden
nap meg kell harcolni, ez nem
csak úgy van, mint ahogy a
barátságok és emberi kapcso-
latok mûködéséért is folyama-
tosan tenni kell. A régiek min-
dig megtalálták, hogy az adott
pillanatban mit kell énekelniük,
legyen ez egy gyönyörû népdal
vagy egy egyházi népének, me-
lyeket most lemezeimen ke-
resztül én is próbálok visszata-
nítani. Ezek az anyagok azért
születnek, hogy az ember hagy-
jon itt maga után valami mara-
dandót. Hiszen egy olyan fel-
gyorsult világban élünk, ahol az
elszalasztott percek soha többé
nem jönnek vissza. Egyházi
népénekeket valóban keveseb-
ben énekelnek, de hiszem,
hogy lelkük mélyén a világi
népdal mûvelõit is megérintik
ezek a dallamok. Én már a
rendszerváltás elõtt, az 1970-es
években a Svetits Gimnázium-
ban is énekeltem egyházi éne-
keket. Bár az összes gyerek hit-
tanra járhatna, hitre való neve-
lést kaphatna, s ha felnõtt fejjel
mégis elutasítja, elindulhatna
egy másik úton. De addig is

Szilágyi Panni nénit,

2005. JÚNIUS-JÚLIUS

szólok is, hogy nyugodtan,
egy torokként énekeljenek
velem, mert számomra ez a
legnagyobb ajándék.

- Szavaiddal élve, 1998-as
turai visszatérésed óta „egy
torokként” énekelsz tanítvá-
nyaiddal, a Turai Énekmon-
dókkal. A fiatal utánpótlás ki-
nevelésének szép példáját bi-
zonyítottátok több éves mûkö-
désetekkel. A nagy számú
gyermeksereggel feltöltõdött
fiatal csapat életében melyek
az aktuális kihívások?

ne

Fekete Laci bácsitól
„Egy embert csak egy

bizonyos ideig lehet megtanítani
valamire. Onnantól már neki
kell felvállalni azt a többletet,
ami elõbbre lendíti.”

Unger Balázs
Rónai Zoltán

.” Úgy gondolom, ilyenkor
vizsgázok szakmaiságból, em-
berségbõl, szeretetbõl. Kell,
hogy legyen valami plusz az
éneklésünkben,amit már ének-
tanáromtól,
tanultam:

Bennünket
a 2004 decemberében a Zagyva
Bandával, és

kollégáimmal el-
készített hagyományõrzõ lemez
lendített elõre. A karácsony és
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Zenészlegendák: Köles Gábor

A jegygyûrûre félretett pénzébõl vásárolta elsõ
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- Nagy családban nõttél fel.
Ez mennyire volt hatással rád
a továbbiakban?

- E fjúkorod
már a zene körül forgott?

- Mikor kezdtél a zenével
behatóbban foglalkozni?

- Az biztos, hogy nem unat-
koztunk. Mindig nagy zsivaj
volt nálunk és persze a többi
kisgyermekes szomszédnál és
utcabelinél is. Játszottunk,
énekeltünk; akkor még tévé
nem volt, így mindig teli volt
élettel az utca. A nálunk pár
évvel idõsebbek már próbál-
tak zenélgetni az idõsebbek
megmaradt hangszerein. Ér-
dekes módon szinte minden
lakásból, a rejtekhelyek mé-
lyérõl elõbukkantak az ütött-
kopott hangszerek.

- Tulajdonképpen igen,
mert a családunkban ekkor
már volt egy zenész, a bá-
tyám: , aki szaxo-
fonon játszott és zenekarban
muzsikált. Tíz évvel volt idõ-
sebb nálam, ugye gyerekként
ez nagy korkülönbség. Õ kér-
dezgette: - Te öcsi, nem aka-
rod kipróbálni ezt a hang-
szert? De akkor még a fülem
botját sem mozdítottam,
eszem ágában sem volt mu-
zsikusnak állni. Azért a turai
búcsúban mindig a mûanyag
játék szaxofont vettem ma-
gamnak, ami már elõrevetí-
tett valamit...

- A
lég késõn. Ameddig ki nem
jártam a szakmunkásképzõt,
nem is nagyon érdekelt a dal-
lamok világa. 1967-ben, tizen-
hét évesen kõmûvesként vé-
geztem Hatvanban. Az iskola
után rögtön elkerültem Hé-
vízgyörkre egy maszekhoz
dolgozni. Innentõl kezdve
felgyorsultak az események.
Nem tudom, minek a hatá-
sára, de elkezdtem a bátyám

zek szerint i

Köles Jóska

kortársaimhoz képest
e

régi hangszerén gyakorolni. A
házunk udvarán

gyakoroltam. Ekkor
még sokan fizettek is volna,
csak hagyjam abba macska-
nyávogást . Én azonban ren-
dületlenül gyakoroltam, és
olyan érzékem volt hozzá,
hogy pár hét múlva öt-hat
nótát kitûnõen játszottam.

- Volt két korombéli srác:
harmonikás õ ma

már Nagykátán él - s

fel-alá jár-
kálva

„
”

–
– é

- Hogyan alakult tovább a
zenész pályafutásod?

Köles Pisti,
Czira

A cigánysor elején Cziráéknál
gyakoroltunk. Ide ugye közel
volt a Tibi kocsmája

meghallotta, hogy zené-
lünk és õ hívott át minket:

1968 nyarán már az elsõ
lakodalmi felkérésünknek is
eleget tettünk a Piactérnél,

.

- Annyi lagzi és egyéb lehe-
tõség volt a zenélésre, hogy
ha még lett volna rajtunk kí-
vül több zenész társaság, még
azok részére is bõven jutott
volna felkérés. Egyébként an-
nak ellenére sikeresek
lettünk és maradtunk, hogy
én 1969 januárjában bevonul-

„ ”. Szilágyi
Tibi

„
”

Gyertek át egy kicsit csöröm-
pölni!

Tóth
(Füles) Pistáéknál

- A hatvanas évek végén
számtalan muzsikus banda
volt, hogyan sikerült mégis
talpon maradnotok?

nultunk katonának. Aki bevo-
nult, annak helyére mindig
jött valaki, így a zenészban-
dánk is bõvült: hol öten, hol
hatan voltunk a bulikban.

- Elõször jött
harmonikás, majd

dobosként érkezett,
aztán így játszottunk öten. Így
alakult, hogy három Köles
játszott egy zenekarban: én,
Köles Pisti és Köles Péter.
Ennek az az érdekessége,
hogy nem vagyunk rokonok.
Rövid ideig zenélt még ve-
lünk kántor har-
monikán,
hegedûn és Czira Gábor
bácsi pisztonon.

- Igen, én voltam a vezetõ,
a prímás. Azonban bármeny-
nyire is hihetetlen, de a sors
fintora, hogy soha nem zenél-
tünk együtt, pedig õ adta
nekem a régi szaxiját, hogy
megtanulhassak rajta játszani.

- Érdekes története van an-
nak, hogyan lett új hangsze-
rem. Amikor bevonultam kato-
nának, volt egy menyasszo-
nyom, aki nem bírta kivárni,
amíg leszerelek, pedig a jegy-
gyûrûre már félreraktam a
pénzt. Na, ebbõl a pénzbõl vet-
tem egy új szaxofont, ami
akkor 5.400 Ft volt.

- Igen, az akkori
ami nagy ABC mellett

volt, a Presszóban, aminek a
helyén ma videotéka van.
Ezen a helyen számtalan
zenés esten felléptünk. Emel-
lett a régi pártház pincéjében
(ma már házasságkötõ terem)
kialakítottunk egy ifjúsági
klubot, itt is sok buliban húz-
tuk a talpalávalót.
-

- Kik fordultak ze-
nészként a bandában?

- Tudomásom szerint az
elejétõl te voltál a zenekar
vezetõje. A bátyádat azon-
ban nem említed, vele nem
muzsikáltál soha együtt?

- Saját hangszered nem is
volt?

- Turán presszókban, étter-
mekben ismuzsikáltatok?

Számtalan helyen meg-
fordultatok, van ezek között,
mégis olyan, ami valamiért

meg

Tóth Sanyi
Köles Péter

(Ficser)

Tóth Péter
Vidi Joscsi bácsi

Jó Barát-
ban,

A második világháború után öt évvel született. Vele együtt
ekkor már öttagúvá nõtt a Köles gyerekek száma. Édesapja
egy keresetébõl még ha nem is gazdagon, de annál inkább
nagy szeretetben nõttek fel a Vasút-Újtelepen, a Nyárfa utcai
régi szülõi házban. A Kis Köles Gábor
maga sem gondolta, hogy zenélni fog, de aztán az akkori fia-
talság hatására õ is beállt amuzsikusok táborába.

„ ” tinédzser koráig

Az elsõ zenekar a kép bal szélén Kisköles– „ ”

Tibi
Czira Gábor bácsi,

, aki dobos volt. Az õ apu-
kája volt aki
annak idején még rezesbandá-
ban játszott.

két fiú megkeresett
és megkérdezték: nem lenne-e
kedvem velük zenélni. Nekem
persze hogy volt kedvem. Bicik-
livel jártam át Györkre dolgoz-
ni, onnan haza gyakorolni. Vil-
lámgyorsan összeszoktunk. A
bátyám vett egy új hangszert,
így a régit nekem adta. Beirat-
koztam a hatvani zeneiskola tu-
rai tagozatára, ahová három
évig jártam és tanultam a sza-
xofon csínját-bínját.
Az elsõ, közönség elõtti mu-

zsikálásunk érdekesen történt.

Gábor bácsi ösztö-
kélésére a

tam katonának, ami akkor
még két év volt. A seregben
annyira szerettek, hogy min-
den hétvégére hazaengedtek,
így egyetlen lagziból sem ma-
radtam ki.

- A hetvenes évek elején

harminc-negyven lagzi-
ban muzsikáltunk. Szarvas-
gedétõl Héhalmon keresztül
Ócsáig rengeteg helyen meg-
fordultunk.

- Mi egy korosztály voltunk
és sorban egymás után vo-

- Mennyi felkérésetek volt
a legsikeresebb években?

- Voltak-e személycserék a
zenekar életében?

április elejétõl november vé-
géig

be
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emlékezetes maradt?
- Egy-kettõ mindenképpen

van. Tényleg sok helyen vol-
tunk, de egyszer romáknál
vállaltunk lagzit Turán. Még
soha nem voltunk ilyen he-
lyen, és eléggé tartottunk,

ból jöttünk visszafelé, egymás
után ment a két zenekar.

bácsi, a citera-
mûvész többedmagával a há-
zuk elõtt állva figyelte a lag-
zismenetet. Amikor elhalad-
tunk elõttük, az öreg karba-

Szaszkó Józsi

ilyen pontosan, mert akkor
halt meg az édesanyám.
Tényleg gyönyörû korszak
volt, de már alig volt lagzi,
ezért én voltam az elsõ a ban-
dából, aki azt mondtam, hogy
vége. És persze már anyagi-
lag sem érte meg. Amilyen
hirtelen elkezdtem zenélni,
olyan gyorsan hagytam abba.
Még az óvott, féltett hagszert
is eladtam.

- Annyire lekötött a munka,
hogy nem is gondolkodtam
ezen. Építkeztem, a családban
is segítettem mindenkinek az
építkezéseknél, mivel ugye kõ-
mûves a szakmám. Ma is az
építõiparban dolgozom, már tíz
éve vagyok és

brigádjában. Annyit va-
gyunk együtt, mert menni kell,
ha az ember meg akar élni,
hogy szinte mint egy nagycsa-
lád, úgy vagyok velük.

- Nem hiányzott a hang-
szer? Nem bántad meg, hogy
megváltál tõle?

- Ha lenne rá lehetõség, és
újra fiatal lehetnél, végigjár-
nád ugyanazt az utat, amit
idág megtettél?

Vidák Berci
Tomi

- Igen, ugyanúgy tennék
mindent, mint akkor. Igaz, a
sok éjszakázás és munka mi-
att sok mindenrõl lemarad-
tam, nem nõsültem meg,
nem lett családom. A testvé-
remnél lakom, mert õ is egye-
dül maradt, mivel meghalt a
férje. Így õt és a családját
segítem lehetõségem szerint.
Tehát azt mondom, semmit
sem bántam meg, mivel a
zene által olyan élményekben
volt részem, amit másképpen
soha nem éltem volna át.

A Kisköles a zenész bár-
mennyire is keményen elha-
tározta, hogy a zene már nem
érdekli, azokat az érzéseket,
amik a muzsikusévek alatt
elraktározódtak benne, nem
lehet már kitörölni. És ahogy
egy miniszter még ha lemond
is, mindig miniszter, marad,
így a zenész is mindig zenész
marad. És ezt a tényt mi sem
jelezte jobban, mint az a hun-
cut fény, ami a szeme sarká-
ban megjelent a felidézett
muzsikustörténetek alatt.

„ ”,

Szénási József

2005. JÚNIUS-JÚLIUS

Egy boldogi lakodalmas menetben

font kézzel kihúzta magát, és
hangosan mondta: ézzétek
a szaxofonosokat, azok a Bö-
zsink fiai! Ez volt az igazi
elismerés számomra. Édesa-
nyám és Józsi bácsi édestest-
vérek voltak.

- Tizenhat évet fújtam a
szaxit folyamatosan. 1985-ben
hagytam abba; azért tudom

„N

”

- Egyszer azonban minden
szép korszak véget ér. Mennyi
ideig zenéltél aktívan?

milyen lesz a fogadtatás.
voltunk, és

mondhatom, ilyen kellemesen
még nem csalódtam. Olyan
kulturált viselkedést, kiszolgá-
lást még nem tapasztaltam,
és akkor még nem beszéltem
a pénzrõl: annyit kerestünk,
amit máskor öt lagziban sem.
Reggel, amikor hazaértem,
szegény édesanyám ahogy
ült, a keceléjébe raktam
pénzt, ami tele lett a papír-
pénzekkel. A másik eset:

néniéknél, a te-
metõvel szemben voltunk lag-
ziban, amikor begurítottak
egy hordót a sátor közepébe.
Manci néni felállított a hordó
tetejére és ott kellett játsza-
nom a Tarka lepkét , amit
egy ötszáz forintossal hono-
rált. Olyan bankót akkor lát-
tam elõször, hiszen

addig a papír száz-
forintos volt a legnagyobb
címletû pénz.

- Ez így van. Lagzis mene-
tet kísértünk, a mi bandánk a
lányos háznál, a bátyáméké
pedig a fiús háznál volt meg-
fogadva. Amikor a templom-

Danyi Béláéknál

Vasas Manci

„ ”

Magyar-
országon

- Hivatalos elismert zené-
szek lettetek, de van egy do-
log, amit mindennél többre
értékelsz...

ABárdosLajos Zenei HetekKórus- ésIfjúságnevelési Alapítvány
valamint aturaiBartók Béla Mûvelõdési Ház

sok szeretettelmeghívjaÖntés kedves hozzátartozóit,barátait a

JÚNIUS19-én,vasárnap15órára

BUDAPEST, FELSÕTÁRKÁNY, GALGAHÉVÍZ,IKLAD,KARTAL,
TURA, VERESEGYHÁZ települések népdalköreinek, népzenei

és hagyományõrzõ együtteseinek,szólistáinak, kórusainak
részvételével

DARÓCIBÁRDOSTAMÁSzeneszerzõ,zenetanár,BárdosLajos fia

SZEKERESERZSÉBETgödöllõi textiltervezõ,textilképvarró
iparmûvész "ÖRÖKSÉGEM"címû, Galga menti hímzésmotívumok

ihlettekiállításának ünnepi megnyitója.
DR.LÁBADIKÁROLYnéprajzkutató

MACZKÓMÁRIAnépdalénekes
ÕSZIRÓZSANYUGDÍJASKLUBnépviseleti bemutatója

Elõvételi ill. jegyrendelési lehetõség
a turai mûvelõdési házbanés könyvtárban.

XXIX.BÁRDOSLAJOSZENEIHETEK
III.TURAINÉPZENEI-és KÓRUSTALÁLKOZÓJÁRA

Színpadi mûsor a mûvelõdésiház udvarán

Arendezvénytmegnyitja:

Megnyitja:
Megnyitó mûsor:

Kísérõrendezvény:

A tárlat június19-tõljúnius25-ig tart nyitvanaponta 10-12 és 14-18 óráig

Diák/ nyugdíjas jegy: 200Ft; Felnõtt: 500Ft; Támogatói jegy: 1.000Ft
Köszönjük, hogy jegyvásárlásával és személyesrészvételével

támogatja a helyiés a magyarkultúrát.

SáraFerenc
emlékvetítés
A turai Bartók Béla Mûve-

lõdési Házban június 26-án,
vasárnap 16 órakor

ének-zene tanár, nép-
mûvész, népmûvelõ születés-
napja alkalmából videóvetítést
tartanak.

Sára
Ferenc

Bemutatásra kerül
videómûsorkészítõ

címû dokumen-
tum-összeállítása, amely váloga-
tás a több mint negyven éves
pályafutás emlékezetes pillana-
taiból, szakmai eredményeibõl,
mulatságaiból, tv-felvételeibõl.
A szervezõk minden érdek-

lõdõt szeretettel várnak.

Benke
István Szi-
várványdal

saját hangszerét
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Labdarúgás

Az utolsó lépések a bajnoki cím felé...
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Tura-Baglyasalja 3-0 (1-0)

Tura-Tápiószecsõ 2-0 (1-0)

Tura:

Gól:

Tura:

Nagy G Kis, Lilik,
Sukaj Less T., Kuti, Horváth,
Gohér, Takács (Jenei) Less
K., Völgyes (Csépányi).

Nagy G Nagy Cs,
Lilik, Sukaj Kuti, Horváth
(Lõrincz), Gohér (Jenei), Less
T., Less K. Csépányi, Takács.

–
–

–

–
–

–

Lilik. Csépányi, Gohér.
Nem játszott jól a csapat, de

így is magabiztosan gyûjtötte
be a 3 pontot.

Gól:

Tura:

Csépányi, Lilik.
Újabb gyenge játékkal szer-

zett gyõzelem. Közönségszó-
rakoztató, sok gólos diadal
helyett a vártnál nehezebben
megszerzett 3 pont a megle-
põen jól védekezõ ellenféllel
szemben.

Rangadóhoz méltatlan elsõ

Mezõkövesd-Tura 1-0 (1-0)
Nagy G Kis (Gohér),

Lilik, Nagy Cs., Less T. Kuti,
Horváth, Takács (Ángyási), Less
K. sépányi, Völgyes (Jenei).

–
–

– C

félidõt produkáltunk. Kis I.
védelmi hibájából adódóan a
kaputól 17 m-re szabadrúgás-
hoz jutott a hazai csapat. A
mezõkövesdi lövése a
felugró sorfal fölött a kapu-
ban kötött ki. Késõbb Völgyes
egy ütközés után súlyos ge-
rincsérülést szenvedett.
A második félidõre egy más

felfogásban játszó Tura lépett
pályára ám hiába. Két jogos
büntetõtõl fosztott meg min-
ket a játékvezetõ. Elõszõr
Csépányit, majd Jeneit rán-

Ragó

–

tották le a 11-es pontnál gól-
helyzetben a nyakánál fogva,
de a játévezetõ sípja néma
maradt. (Utólag elismerte
hibáját, de ettõl az eredmény
nem változott). A 75. percben
emberhátrányba kerültünk,
de ezt a hazaiak azonnal ki-
egyenlítették egy durva, szán-
dékos szabálytalansággal. A
hazai 16-osnál, amikor a játék
már máshol folyt,
mezõkövesdi játékos Jenei ar-
cába fejelt, aki sérülése miatt
nem tudta folytatni a játékot.
Mi sem természetesebb, hogy
ezt az esetet sem látták a spo-
rik. Hiába került Csépányi
négyszer is ziccerbe, semmi
sem sikrült ezen a napon.

Csépányi, Jenei, Lilik.
Sok helyzetet kihagytunk,

de rendkivül fontos és megér-
demelt gyõzelmet arattunk a
sportszerûen és jól küzdõ Gö-
döllõ ellen.

Csépányi (2), Less K.
A rettentõ hõségben már

az elsõ félidõben eldõlt a 3
pont sorsa, így a második fél-
idõ már lazára sikeredett. Ba-
lassagyarmat óta a Tura BAJ-
NOKCSAPAT!

*

Horváth (2), Csépányi
(2), Takács, Gohér.

*
Bajnoki címünket

emlékének ajánljuk,
aki sokat tett a turai labdarúgás
sikeréért, de mai örömünkben
már nem osztozhatott.

Kovács Cs.

Nagy G Nagy Cs
(Kis), Sukaj, Lilik Lõrincz
(Takács), Kuti, Horváth, Jenei,
Less T. Csépányi, Less K.

Nagy G. Jenei, Lilik,
Lõrincz (Kis), Sukaj Kuti, Hor-
váth (Takács), Gohér (Nagy Cs.),
Less T. Csépányi, Less K.

Lajtos
Pista bácsi

Tura-Gödöllõ 3-0 (2-0)

Balassagyarmat-Tura 1-3 (1-3)

Magyar Kupa
Újszilvás-Tura 2-6 (1-1)

HorákMária

Tura:

Gól:

Tura:

Gól:

–
–

–

–
–

–

Gól:

molyabb „próbatételére”, s az
oda-visszautaztatás problémá-
ját most is a
szülõk segítségével sikerült
megoldanunk.
A GVSE tizenkét fiatal ver-

senyzõjén szemernyi megille-
tõdöttség sem érzõdött, játé-
kukat bátor és fiatalos „hozzá-
ülés” jellemezte. Nem csoda
hát, hogy

errõl a versenyrõl.
A legjobb nõi versenyzõ

különdíját a mi tizenöt éves
nyerte el,

három nyert játszmával.
Négy partit nyert

és a bagi
míg

há-
rom játszmát nyert egy remi-
vel. Elégedettek lehetünk ez-
zel a teljesítménnyel egy
olyan tornán, ahol a mezõny
80 %-át rutinos, felnõtt ver-
senyzõk alkotják.

természetesen

két különdíjat is el-
hozhattunk

Benedek Zsuzsánk

Pásztor
Zoltán, Som Bence
Tóth Dániel, Kronovetter
Márton és Pásztor Ákos

Persze a legjobb teljesítményt
megint a nyolc éves

nyújtotta, aki négy nyert
játszmával és egy döntetlennel
(50%-os teljesítmény ebben az
erõs felnõtt mezõnyben!)

Szerény személyemnek hat
játszmát sikerült nyernie, s ez
sem volt annyira rossz telje-
sítmény, miután ezen a tor-
nán csupán másfél ponttal
teljesített többet az egyedül
befutó tornagyõztes, a buda-
pesti
Mindenképp idekívánkozik

még egy megjegyzés. Ezt a
versenyt, valamint a rendezõ
Érdi VSE sakkszakosztályát
nemcsak a helyi vállalkozók
támogatják évi rendszeresség-
gel, hanem a városi önkor-
mányzat is. Ja, kérem...

a GVSE elnöke

Gyõri
Gergõ

el-
nyerte a legjobb ifjúsági verseny-
zõ különdíját.

Martini Balázs.

Tóth Máté József

Ahogy
jeleztük, a Galgavidéki Sakk-
barátok Sportegyesületének
tehetséges ifjú sakkozói részt
vettek életük elsõ komolyabb
rapid versenyén, ahol felnõtt
sakkozók társaságában ülhet-
tek sakkasztalhoz az elmúlt
hónapmásodik vasárnapján.

a múlt alkalommal

A kilencfordulós rapid tornát
minden év májusában meg-
rendezik Érden, ahol a helyi
mûvelõdési központban nyílik
lehetõség arra, hogy jónéhány
megyei és fõvárosi, képzett sak-
kozó találkozhasson egymással.
A szokásostól eltérõen ezúttal

ját-
szott, ám a 82 versenyzõt szám-
láló mezõnyt néhány nemzet-
közi mester, FIDE-mester és
több mint tíz mesterjelölt tarkí-
totta (köztük e sorok írója is).
Gyerekeink nagy várako-

zással utaztak életük elsõ ko-

egyetlen nagymester sem

Galgavidéki Sakkbarátok Sportegyesülete

Ifjú sakkozóink Érden is bizonyítottak

Az OFFLINE címû reprezentatív folyóirat hírrovatában az
alábbi szomorú sorokat olvashattuk egy apró fénykép mellett:
„Sajnálattal tudatjuk, hogy 2005. március 15-én autóbaleset

következtében elhunyt egy gördeszkás barátunk, Szûcs Ádám
(15), aki a Turai Extrém Team tagja volt. Mivel minden álma az
volt, hogy egyszer bekerüljön az újságba, így gondoltuk, ha sajnos
megkésve is, de teljesítjük ezt az álmát.
Nyugodj békében Ádám!”
Mi is mély megdöbbenéssel fogadtuk a szomorú hírt. Emlékét

megõrizzük.
T. P.
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Teher nélküli pazar játék a hazai bajnokavatón

Rajt-cél gyõzelmet aratott csapatunk
az NB-III Mátra csoportjában

Útban a labdarúgópálya
felé az jutott eszembe, vajon
hányan fogadtak volna erre,
amikor a Tura fölkerült ebbe
az osztályba. Valószínûleg
nem sokan, bár ilyenkor a
szurkoló általában annak is
örül, ha az elsõ évben a csa-
pat megkapaszkodik, és nem
átszállójegyet vált. A Tura a
három esztendõ alatt –

egyetlen esetben sem került
olyan helyzetbe, hogy kétsé-
gessé váljon az az NB III-as
szereplésének jogossága. Volt
ugyan egy idõszak, amikor
rövid idõn belül több edzõ is
váltotta egymást, ám a csapat
végül kikerült a hullámvölgy-
bõl. Aztán kezdetét vette az

, amelynek ered-
ményességét mutatja a mos-
tani elsõ hely.
Az egykori kiváló újpesti já-

tékos a bajnokavatónak szá-
mító találkozó elõtt sem volt
kevésbé feszült, mint szokott.
Persze azért egy-két jel nála
is mutatta a rendkívüli alkal-
mat. A mérkõzésekre álta-
lában öltönyt öltõ tréner most
lazábbra vette a figurát, és
egy feli-
ratú pólóban feszített, csak-
úgy, mint a tartalék játéko-
sok. Aztán korán enyhült a
már említett idegessége, hi-
szen vezetést szer-
zett. De még jobb volt látni,
hogy ezúttal tényleg játszik a
csapat. Bejöttek az egyérintõs
passzok, a csatárok pedig
messzirõl is veszélyeztették
az ellenfél csapatának kapu-

te jó
ég, már ennyi ideje nézhetünk
harmadosztályú meccseket!

Aczél-korszak

Tura bajnokcsapat

Csépányi

–

–

ját. Élvezet volt nézni a mecs-
cset, csakúgy, mint a második
gólt követõ – ezt sze-
rezte – örömtáncot, amelyet a
fiúk az oldalvonal mellett lej-
tettek. Alig kellett várni a har-
madik találatra, amikor is

örvendeztette meg a
szurkolókat.
Most figyelj! intett nekem

, nehogy lema-
radjak a következõ esemény-
rõl. A gólörömnek ugyanis
újabb sajátos megnyilvánulá-
sa következett: a turai játéko-
sok körbevették Aczél edzõt,
és jó néhányszor a levegõbe
dobva éltették õt.

harsogták a szurko-
lók is, akik persze várták a
folytatást. Naná, ha húsz per-
cet követõen a csapat 3-0-ra
képes vezetni a harmadik he-
lyezett –

Pétervá-
sára ellen, akkor a hátralévõ
70 perc után akár 10:0 is le-
het. Persze a labdarúgás nem
matematika. A pétervásáriak
igyekeztek elkerülni a mére-
tes zakót. Dicséretükre legyen
mondva, ezt nem szabályta-
lanságokkal, hanem nagyobb
összpontosítással igyekeztek
elérni, és az egyik legsport-
szerûbb ellenfélnek bizonyul-
tak. Újabb gólok ebben a já-
tékrészben már nem is szü-
lettek. A második félidõben
több cserére is sor került.
Ezek igazi célja most talán
nem is a frissítés volt, hanem
az, hogy minél többen kapja-
nak játéklehetõséget. Így

és kapus
is pályára lépett. A turai háló-

Lõrincz

Horváth

Horák Mária

Aczél!
Aczél!

a turai meccs után
már csak negyedik

Kiss, Szilágyi

–

–
–

–

Varjú

õr azt követõen kapott bizo-
nyítási esélyt, hogy

a a 16-
os-on belüli szabálytalanságá-
ért megítélt büntetõt. Nem-
csak ennek a bravúrnak örül-
hettek a hazai szurkolók, ha-
nem góljának is.
- Nyugodtabban!

Aczél az egyik védõnek,
aki parádés mozdulattal vette
le az ellenfél rossz, mintegy
negyven méteres indítását.
Ezen még a partjelzõ is de-
rült, és barátságosan biccen-
tett az egykori újpesti kiváló-
ság felé. Lehet, hogy eszébe
jutott néhány szép Aczél-sze-
relés. Kevésbé örült viszont a
tréner egy-egy elrontott turai
helyzet láttán. A ziccereket
ugyanis 4:0-nál is illik értéke-
síteni.
A meccs lefújása után igazi

szieszta kezdõdött. Nem csoda,
a Tura történelmet írt. A fiúk
teljesítménye bekerül az év-
könyvekbe, az esetleges ku-
darcok, botlások pedig elfelej-
tõdnek.

harsogták a szurkolók,
akik hálásan szorongatták va-
lamennyi labdarúgó és a csa-
pathoz tartozó segítõ és szpon-
zort kezét.
Az összefogás szükségessé-

gét hangsúlyozta

, aki ezt követõen a játé-
kosok nyakába akasztotta az
érmet.

Összefogásra, csapatszellem-
re a következõ hetekben is
szükség lesz. Ha feljut a Tura –

– akkor mindenki az
újonccsapatot, ha nem, akkor
mindenki a bajnokcsapatot
akarjamajdmegverni. Talán ez
elég motiváció lesz a labdarú-
góknak és Aczél edzõnek, hogy
a következõ szezonban is jól
szerepeljen csapatunk.

Nagy Gá-
bor kivédte Sukajnak

Less Tamás

Gyertek ide, gyertek
ide

Boross
Tibor

erre anyagi okok miatt kevés az
esély

A szerzõ felvételei

– szólt
oda

–
–

a Mátra-cso-
port képviseletében

Rácz Zoltán

Újra itt van a nagy csapat – énekelte Lagzi Lajcsi – no
persze csak a hangszórókból – a Pétervására elleni meccs
kezdete elõtt. Nem volt véletlen a zeneszám kiválasztása,
hiszen nagy fegyvertényt hajtottak végre: a
város történetében elsõ ízben lettek elsõ helyezettek az NB
III-as bajnokság Mátra csoportjában. Ennek a hazai szur-
kolók elõtti megünneplésére készülõdtek a fiúk a Péter-
vására ellenében.

labdarúgóink

http://www.pdfdesk.com


becézve, angolul (MUM) 8.
Idõmérõ 9. Idegen tagadás
10. Dorogi Péter 14. Infor-
mation Technology 16. Európa
Kupa 17. ROOH 18. Kén vegy-
jele 19. Tölgyfa termése 20.
Nem nappal 21. Birkákat va-
lamilyen útra irányít

25. Becézett
Mihály 27. Fanyar ízû, pl. a
csalamádé 28. Iskolai füzet
(rég) 35. InterCity 37. Bór, oxi-
gén, nitrogén, hidrogén 38.
Páratlan róna 39. Növény tá-
masztó 40. Sakkjátszma vége
41. Fiú angolul (BOY) 43.
Vissza: kamionjelzés 45. Igás
állat 46. Kossuth Lajos 47. Fél
volt ! 48. Határidõrag.

*
A megfejtést a lap aljáról ki-

vágott rejtvényszelvénnyel ellá-
tott, lehet be-
küldeni a Városi Könyvtár cí-

24. A
megfejtés 2. része (zárt
betûk: B,G,H)

-fné-

nyílt levelezõlapon

mére (Bartók tér 3.)
A megfejtõk között

sorsoljuk
ki.

július 29-
ig. a Galga
Coop 2.000 Ft értékû vásárlási
utalványát és a Fénysugár
ezoterikus bolt 1500 Ft értékû
vásárlási utalványát

Májusi számunk megfejtése:
Vencel tér, Szent Vitus,

Károly-híd, Franz Kafka.

Turai Hírlap
közéleti havilap

Felelõs szerkesztõ:Hídi Szilveszter
Munkatársak: Takács PálBalázs Gusztáv, Rácz Zoltán, Szénási József,

Lapterjesztés: Éliás Zoltán

Nytsz:B/BHF/567/P/91 E-mail: rhplusz@rhpluszvideo.hu
Levélcím: Városi Könyvtár - 2194 Tura, Bartók tér 3.

Készült 850 példányban az ArtWind-Nyomda Kft. nyomdaüzemében, Gödöllõn

A 2.000 Ft értékû vásárlási
utalványt

(Tövis út 3.), az 1500
Ft-os könyvutalványt

(Bag, Szent András u.
55.), az 1500 Ft értékû vásár-
lási utalványt pedig

(Aradi V. u. 66.) kedves
olvasónk nyerte.

Batáné Rátz
Regina

Sima
József

Slezák
László

Gratulálunk!
Nyereményüket

postán küldjük el.

Lapzárta

B a go ly

Vízszintes:

Függõleges:

1. A megfejtés
1. része (zárt betûk: E,T,M)
11. Fürge 12. Földrész 13.
Szaglószerv 14. Nõi név 15.
Ház jelzõje lehet 19. Virágport
gyûjtõ rovar 22. Kiütés jele
23. Vízi jármû 24. Tagadószó
26. Régi (pejor.) 29. KJG 30.
Erika becézve 31. Haj néme-
tül (HAAR) 32. Kulcs, angolul
(KEY) 33. Kitalált történet 34.
Utcára 36. Keleti férfi név 37.
Gyümölcs 41. Német fõváros
volt 42. Menyasszony 44. Nap-
lemente47. Virágzik a növény.

1. Nyelvcsalád
(magyar, vogul, osztják) 2.
Üres gyár 3. New … 4. Kiej-
tett betû 5. Némán mos 6.
Hosszú, vastag szálfa 7. Anya

6/7.

Libra-sarok

nyílt levelezõla-
pon, felragasztott rejtvény-
szelvénnyel

július 29-ig

Hány évig zenélt aktívan
Köles Gábor?

Új rejtvényünkben minden
alkalommal egy, lapunk leg-
frissebb számával kapcsola-
tos kérdésre várjuk Olvasó-
ink helyes válaszát, amelyet
rejtvényünk megfejtéséhez

hasonlóan

várunk
. A nyeremény

a Libra Könyvesbolt 1500 Ft
értékû könyvutalványa. (Aki
a rejtvényt és a Libra-sarok
megfejtését is beküldi, ter-
mészetesen mindkét sorsolá-
son részt vesz.)

címünk-
re

E havi kérdésünk:

–
–

Libra Könyvesbolt
Tura, Dózsa György u. 7.

Könyvújdonságok és -régiségek, térképek,
hanghordozók, videokazetták, faxolás,

fekete-fehér és színes fénymásolás

Új, turai
vontakozású

kötetek
érkeztek!

Két rendõr botorkál ki a vasúti alagútból. Ruhájuk tépett, arcuk,
kezük véres, alig élnek. Nagy kínok közt megszólal az egyik:
(A vicc poénját lásd a megfejtésben!)
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